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Автомобилният 
сектор остава  
в тежка криза

Новини  ▶ 7 

ГЕРБ обмисля да остави 
точковата система в 
пенсионирането  
и догодина

Тема на деня ▶ 4-5 Уикенд ▶ 20-21

„Холдинг 
Пътища”: 
Не сме 
нарушили 
закона

Компании ▶ 14

„Стара 
планина” е 
на път да се 
освободи от 
държавата

Как се 
става 
писател

Нова такса 
ще ограНичи 

броя На 
иНвеститорите 

в зелеНа 
еНергия

Проектозаконът за възобновяемите 
енергийни източници предвижда 

фирмите да плащат такса от 25 
хил. EUR за всеки мегават заявена 
мощност. Целта на държавата е да 

отсее сериозните от спекулативните 
инвеститори

▶ 8-9
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Печеливш
Серджо Марчионе 

Губещ
Станислав Петков 

Италианската компания Fiat, ръководена от Серджо Мар-
чионе, се завръща на автомобилния пазар в САЩ след близо 
30-годишно отсъствие. Тя вече е сключила договори с над 
130 автодилъра и очаква сериозни продажби на модела си Fiat 
500. Fiat се оттегли от САЩ през 1983 г. заради множеството 
дефекти в автомобилите, а също и заради слабостта на аме-
риканците към едрогабаритни коли.

Акциите на “Спарки Елтос” АД, където председател на 
надзорния съвет е Станислав Петков, бяха сред най-
губещите на БФБ по време на сесията вчера. На фона на 
повишение на индексите книжата на производителя на 
електроинструменти се понижиха с 3.45%. За спада беше 
достатъчна една сделка за 400 акции на компанията. Цената 
на затваряне се сви до 1.40 лв. за акция.

Мнения

По темата: най-
скритият проектозакон 
в държавата. Публикуваха 
проектозакона в сайта 
на Министерството на 
правосъдието. На първо 
четене се озадачавам от 
това: “Чл. 15. Членовете на 
комисията, органите по 
чл. 10, ал. 1 и служителите 
в администрацията 
на комисията не 
носят имуществена 
отговорност за причинени 
вреди при упражняване 
на възложените им 
функции и правомощия 
по закон...” Узаконена 
безотговорност! Думи 
нямам!!! 

Ice

▶

pari.bg Топ 3

1 Краят на здравното 
осигуряване 
в България. 
Правителството 

прави смели крачки 
към връщането на 
бюджетното финансиране 
в сектора.

2 Цифровизацията 
се отлага с две 
години. Медийните 
експерти и 

телевизионните 
оператори приеха 
новината с голямо 
задоволство и обявиха, 
че това е възможно най-
разумното решение.

3 “Дженерали” 
ще награждава 
добрите шофьори. 
Печалбата 

на дружеството за 
деветмесечието е близо 7 
млн. лв.

“Революцията” на хиксчетата

Мащабната операция, наречена 
“изготвяне на изборен кодекс”, 
най-накрая влезе във финална 
фаза. Кодексът беше приет на 
първо четене в парламента. Като 
редовен и съвестен избирател 
се чудех коя новост най-силно 
може да ме развълнува. Мислих, 
мислих и реших, че май това е яс-
ното изискване да се гласува само 
със знак “Х”. Винаги съм смята-
ла, че най-сериозният проблем за 
едни избори е възможността да 
се оскверняват бюлетините с кой 
каквото си иска - през традици-
онните кръстчета и “чавки”, та до 
сърчица и звездички (който иска). 
Това е в кръга на шегата, но иначе 
не е смешно. Просто е скучно. 

След една година мислене, при-
казване, съгласуване, критику-
ване и защитаване резултатът от 
мащабната операция не се разли-
чава особено от всички преправя-
ния на изборни закони досега. Да, 
някакви промени има, някои са 
добри, други са повече от глупа-
ви, трети изобщо нямат никакво 
значение. Като това със знака “Х” 
примерно. Впрочем той трябва 
да бъде поставен единствено със 
синя химикалка. Ако на изборите 
догодина в изборната секция ви 
дадат зелена, значи нещо искат да 
ви прецакат.

Преди всеки вот - независи-
мо местен, президентски или 
парламентарен, управляващите 
се сещат, че изборното законо-
дателство не е наред и спешно 
трябва да се поправи, за да бъдат 
проведени честни, демократични 
и неподкупени избори. Ответ-
ните реплики задължително са, 
че съответните управляващи се 
опитват да прокарват текстове, ко-
ито да попречат на политическите 
им опоненти. И ключов израз е, 
че отново се правят промени в “12 
без 5”, а иначе никой не се сеща 
за недостатъците на изборния 
процес. После всичко свършва и 
всички забравят до следващите 
избори.

Този път не е съвсем така. 
Още преди идването на ГЕРБ 
на власт партията обеща да се 
захване с проблема веднага имен-

но за да не се правят промени 
в последния момент. При това 
обещанията бяха, че те няма да 
са на парче, а ще бъде изгладен 
целият процес. Сигурно затова 
работата отне година. И след 
такъв къртовски труд накрая да 
слушаме вечните спорове защо 
има уседналост, но няма ясни 
правила за гласуването в чужби-
на, колко да е прагът при префе-
ренциалното гласуване, но какво 
стана с мажоритарния вот, какво 
точно да включва бюрокрацията 
около регистрацията на партии 
и коалиции и защо едното било 
различно от другото... 

А това ли е най-важното, както 
се питаше в една реклама. За 
партиите може и да е. За мен и хи-
ляди други не е. Изобщо не ме ин-
тересуват хиксчетата, интересува 
ме защо пак няма да мога да гла-

сувам по интернет. Не ме вълнува 
колко подписа и какви документи 
са им необходими на партиите 
или коалициите. Вълнува ме дали 
през следващата предизборна 
кампания (и преди нея) те пак ще 
ме занимават с празно популистко 
говорене с големи, неизпълними 
обещания за светлото бъдеще 
или ще чуя конкретни, ясни и 
съвременни идеи за управление. 
И няма никакво значение колко 
време им е отнело на депутатите 
да сътворят поредното нищо, 
нито дали му казват “кодекс” или 
“закон”. Има значение, че резулта-
тът показва същия проблем, който 
се вижда още преди изборите 
- няма ясна и генерална идея как 
да се промени системата. Има 
само едно голямо празно говоре-
не. А при това положение всички 
тези нормативни дреболии нямат 
никакво значение. 

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.45080

+0.97%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.34810  

     -0.96%
Българска народна банка

Sofix: 346.20 

    +0.53%
Българска фондова борса

BG40: 109.76  

 -1.13%
Българска фондова борса
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Компании ▶ 12

Fullcharger 
монтира първите 
зарядни станции 
за електромобили

Република 
Ирландия 
- гордост и 
безизходица
Новини ▶ 6

Тема на броя ▶ 4-5

Новини ▶ 8

Трансферите 
към офшорки 
ще бъдат 
облагани

Цифрови- 
зацията се 
отлага с две 
години

Свят ▶ 10 

България и Румъния 
в Шенген - приоритет 
за унгарското 
председателство на ЕС

Законите 
не важат 
за “Холдинг 
Пътища”
Дясната ръка на 
Васил Божков Орлин 
Хаджиянков е 
нарушил закона, като 
не е разкрил вътрешна 
информация и така е 
ощетил акционерите 
на компанията. Това 
показа проверката 
на Комисията за 
финансов надзор
▶ 7

рЕДАКЦИоНЕН ЕКИП
Зам. главен редактор
Иван БЕДроВ - 4395838
ivan.bedrov@pari.bg
държавно уПравление
Филипа рАДИоНоВА - 4395866 
philippa.radionova@pari.bg
Мила КИСьоВА - 4395863 
mila.kisiova@pari.bg
Дарина ЧЕрКЕЗоВА- 4395877 
darina.cherkezova@pari.bg
Красимира ЯНЕВА - 4395876 
krasimira.yaneva@pari.bg
Ани КоДжАИВАНоВА - 4395845 
ani.kodzhaivanova@pari.bg

НАЦИоНАлЕН БИЗНЕСВСЕКИДНЕВНИК
www.parI.bg
Ул. КНЯЗ БорИС I №161
София 1202
e-mail: office@pari.bg   
информация: 4395800
издава
Бизнес Медиа Груп EАД, 
част от Bonnier Business Press

иЗПълниТелен дирекТор и 

Главен редакТор   

лилия АПоСТолоВА  

4395802

lilia.apostolova@pari.bg

Мениджър реклаМа 

Станислава АТАНАСоВА

 4395851  

stanislava.atanasova@pari.bg

коМПании и ПаЗари
Георги АНДрЕЕВ - 4395825
georgi.andreev@pari.bg
Мирослав ИВАНоВ - 4395894
miroslav.ivanov@pari.bg 
Атанас ХрИСТоВ - 4395818 
atanas.hristov@pari.bg
Георги ГЕорГИЕВ - 4395868 
georgi.georgiev@pari.bg

Тенденции
Биляна ВАЧЕВА - 4395866 
biliana.vacheva@pari.bg
радостина МАрКоВА - 4395860 
radostina.markova@pari.bg

Христо лАСКоВ - 4395841 
hristo.laskov@pari.bg
Елена ПЕТКоВА - 4395857 
elena.petkova@pari.bg
радослава ДИМИТроВА - 4395823 
radoslava.dimitrova@pari.bg

parI.bg 
Мария ВЕроМИроВА - 4395865 
maria.veromirova@pari.bg
Иглика ФИлИПоВА - 4395867
iglika.philipova@pari.bg
Елина ПУлЧЕВА - 4395877 
elina.pulcheva@pari.bg
Марина УЗУНоВА - 4395864 

marina.uzunova@pari.bg
фоТоредакТор 
Марина АНГЕлоВА - 4395879
marina.angelova@pari.bg
докуМенТация - 4395884
реклаМа  -  4395872, 4395891  
факс  4395826
абонаМенТ и раЗПроСТранение 
4395835, 43 95 836
СчеТоводСТво - 4395815
ПечаТ: Печатница София ЕооД
ISSN 0861-5608

филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg

Резултатът 
показ-
ва същия 

проблем, който се 
вижда още преди 
изборите - няма 
ясна и генерална 
идея как да се про-
мени системата
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цитат

Това да мачкаш Цветанов е все едно 
с голо дупе таралеж да мачкаш. Не 

мога да разбера как хора с 1-2% рейтинг 
дават оценка на хора с 50-60%

Число на деня

11.4 
процента е увеличението на нощувки в хотели, мотели, 

хижи и къмпинги през третото тримесечие в сравнение 
със същия период на миналата година

▶
 Бойко Борисов по повод зачестилите критики  

към вътрешния министър Цветан Цветанов

Увод в метасоциологията

Очевидно 
одобрението 

на публиката 
зависи от това 
името ти да е 
добре познато, да 
не вършиш нищо 
и в нищо да не се 
забъркваш

Една сензация 
разтърси публичното 
пространство - Бойко 
Борисов вече не е на 
първо място по рейтинг. 
Ако новината беше, че 
Еверест вече не е най-
високият връх, нямаше 
да е толкова шокираща. 
Това е бунт против 
природните закони и 
върху симпатизантите 
на ГЕРБ сигурно има 
въздействието на слън-
чево затъмнение над 
първобитно племе. Но 
ако не той, кой?! 

Отговорът е 
интересен и навежда 
на размисъл - бъл-
гарският политик с 
най-голямо одобре-
ние според „Галъп” е 
Кристалина Георгиева. 
Като оставим настрана 
доколко тя е политик, 
и то точно български, 
да поразсъждаваме над 
рейтинга й. „Галъп” 
казва, че тя е най-харес-
вана от 56% анкетира-

ни, докато процентите 
на ББ и ЦЦ съответно 
падат на 47 и 41. Това 
аз си го представям 
така: взимаш 100 
души и ги питаш кой 
е най-харесваният от 
тях политик и 56 от тях 
отговарят - Кристалина 
Георгиева. Ще помоля 
„Галъп”, когато свърши 
с тези 100 души, да ми 
ги даде на мен, защото 
и аз имам да ги питам 
нещо. Любопитно ми 
е да разбера колко от 
тях ще отговорят на 
следните въпроси: коя 
е Кристалина Георги-
ева, в кой град работи, 
какво точно работи, 
кои са трите нейни 
политически акта през 
последния месец (кога-
то се е качил рейтингът 
й със 7 пункта), които 
са се отразили пряко на 
живота ви или са отво-
рили нови перспективи 
пред него, така че да ви 
накарат да я харесвате 
и одобрявате?

Опасявам се, че 
отговорилите смисле-
но няма да са повече от 
10%, макар че одобря-
ващите я са цели 56% 
(не броим последния 
въпрос, защото на него 
няма смислен отго-
вор). Разбира се, много 
повече, според мен над 
90% от анкетираните, 
ще отговорят, без да се 
замислят, на въпроса 
кой увеличава пенсии-
те. Ще отговорят прези-
дентът или кметът в 
зависимост от това под 
въздействието на каква 
кампания се намират в 
момента.

Изнесените от 
„Галъп” резултати 
поставят един фунда-
ментален въпрос: от 
какво зависи одобре-
нието на публиката? 
Очевидно са нужни 
две неща: 1) името 
ти да е добре позна-
то и 2) да не вършиш 
нищо и в нищо да не 

се забъркваш. Затова 
и президентът, който 
и да е той, винаги е с 
висок рейтинг. Затова и 
Бойко Борисов направи 
рейтинга си по вре-
ме, когато от него не 
зависеше нищо, не му 
се налагаше да взима 
политически решения 
и не трябваше да прави 
нищо друго, освен 
да тича с кожената 
тужурка да го снимат 
телевизиите. Друг е въ-
просът защо той беше 
единственият главен 
секретар на МВР с 
такава патологична ме-
дийна активност, но на 
този въпрос ще търсим 
отговор отделно.

Изкушавам се от 
идеята за свой собст-
вен комуникационен 
проект. Ще си измис-
ля един въображаем 
човек и ще го нарека 
Иван Петров. После 
ще помоля медиите 
всеки ден да започват 

информационните си 
емисии по следния 
начин: „И днес Иван 
Петров не направи 
нищо. А сега водещите 
новини.” След месец-
два хората отдавна ще 
са престанали да чуват 
„не направи нищо”, но 
пък името Иван Петров 
ще им бъде до болка 
познато. И като ги по-
питате кого одобрявате 
най-много, ще отго-
ворят - Иван Петров. 
Защото Иван Петров 
го знаят всички, а не е 
направил нищо лошо 
и в никакъв скандал 
не се е забъркал. Така, 
като се задържи за 
година-две на първо 
място по рейтинг, 
после можем от него 
да направим каквото си 
пожелаем - президент, 
премиер, кмет, бог на 
дъжда, селекционер 
на националния отбор 
по футбол, патриарх 
- въобще, каквото си 
искаме.  

иван Стамболов  
http://sulla.bg

ресто

Във връзка с публикуваните в 
брой 220 на ръководената от 
Вас медия материали, свър-
зани с името на господин 
Васил Божков - „Законите не 
важат за „Холдинг Пътища” 
и „Шефът на „Холдинг Пъ-
тища” Васил Божков е скрил 
информация от акционерите” 
(стр. 7), бих искал да насоча 
вниманието Ви към няколко 
безспорни факта: 

 1. Господин Васил Бож-
ков е акционер в „Холдинг 
Пътища”. Дяловото му учас-
тие е малко над 10%.  Като 
физическо лице той нито 
е мажоритарен акционер, 
нито е член на съвета на 
директорите. 

 2. Като акционер в „Хол-
динг Пътища” господин 
Божков няма и не е имал 
задължение за разкриване 
на каквато и да е информа-
ция, свързана с решения на 
ръководството на „Холдинг 
Пътища”.  

 3. Господин Божков е само 
акционер и като такъв няма 
никакво правно, морално 
или логично основание да 
му се вменяват задължения, 
присъщи на управителните 
органи. 

 4. В качеството си на акци-
онер е невъзможно господин 
Божков да е крил информация 
от акционерите на „Холдинг 
Пътища”. Всеки акционер в 
акционерно дружество има 
равен достъп до информация 
за дружествените дела.

Вярвам, че основната цел 
на ръководената от Вас ме-
дия е да отразява обективно 
фактите. В тази връзка апе-
лирам да не допускате пуб-
ликуването на тенденциозни 
новини, свързани с името на 
господин Васил Божков. 

С уважение:
Борислав Петров,

мениджър „Публични комуни-
кации и стратегии”,

ноВе ад Холдинг

Право на отговор

депутат изпразва кофа с монети върху масата на представителите на украинския парламент в знак на 
протест срещу новите данъчни промени снимка reuters

▶

Поправка
В брой 220 от 18 ноември 2010 г. на в. „Пари” на страница 

7 сме допуснали грешка в заглавието на текста „Шефът 
на „Холдинг Пътища” Васил Божков е скрил информация 
от акционерите”. Заглавието невярно казва, че 
Васил Божков е шеф на „Холдинг Пътища” и е укрил 
информация. Вярното е, че Васил Божков не е шеф на 
компанията. информацията е укрита от председателя 
на съвета на директорите Орлин Хаджиянков. 
Редакцията се извинява за допуснатата грешка.

▶
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Вече не желая да коментирам 
нищо, свързано с тази марка. 

За мен историята “Стара планина” 
е затворена страница. Медиите 
обявиха по твърде категоричен 
начин новина, която не беше 
изказана категорично. Дали ще 
произвеждаме продукти “Стара 
планина” или не, ще проличи в 
търговската мрежа - ако намерите 
такива продукти на “Сами-М” в 
магазините, значи произвеждаме

Антон Костадинов, собственик на “Сами-м”

Стандартът ще стане браншови и контролът ще бъде осъществяван         от независими 
лаборатории, поне такива са плановете на бизнеса

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

 Объркването около стан-
дарта “Стара планина” вече 
стана толкова голямо, че на 
производителите, а и веро-
ятно на министър Мирослав 
Найденов им се иска просто 
да не бяха се захващали с 
него. “Вече ми се повръща 
от тази “Стара планина” - 
можете да го напишете това, 
не ми пука вече. Дотегна ми 
да се занимавам с молекули 
и с наночастици”, заяви нас-
коро пред журналисти пред-
седателят на Асоциацията 
на месопреработвателите 
и собственик на компания-
та “Тандем” Кирил Вътев. 
Неговите колеги също са 
уморени от непрекъснати-
те коментари, обяснения и 
варианти за промяна, които 
се раждат всяка седмица в 
нов вариант в земеделското 
министерство и Национал-
ната ветеринарномедицин-
ска служба (НВМС). Обър-
кани са и потребителите, 
които вече се отнасят доста 
по-скептично към марката. 
Донякъде заради скандала, 
донякъде и защото ефектът 
от енергичния министерски 
пиар отмина. 

Бягство 
от държавата
В тази изнервена ситуация 
членовете на сдружението 
се събраха, за да обсъдят 
бъдещето на марката. Реше-
нието им е, че няма да се от-
кажат от “Стара планина”, 
защото той е “първата ляс-
товица” сред стандартите за 
качество в България. Асо-
циацията обаче ще разрабо-
ти стратегия, чрез която ще 
поиска “Стара планина” да 
бъде браншови стандарт и 
държавата да се оттегли от 
качествения контрол. 

“В този вид стандартът 
е ведомствен - разписан 
е в Националната ветери-
нарномедицинска служба и 
контролът по качеството е 
тяхна отговорност. Нашата 
стратегия е стандартът от-
тук нататък да се развива ка-
то браншови стандарт. Това 
означава държавата да запа-
зи изначалните си контрол-
ни функции, но контролът 
по качеството, заложено от 
изискванията на стандарта, 
да премине към независими 
лицензирани организации”, 
обясниха за в. “Пари” от 

че спрямо набедените в 
злоупотреба компании. Те 
алармираха, че продажбите 
им са се сринали след “но-
вината”, че употребяват соя 
в продуктите “Стара плани-
на”, прибързано обявена от 
министър Найденов. Преди 
дни в медиите бе разпрос-
транена информация, че 
пернишката фирма “Сами-
М” се отказва от марката 
“Стара планина”, защото 
продажбите им са паднали 
под “санитарния минимум”. 
Собственикът на компания-
та Антон Костадинов обаче 
нито потвърди, нито отрече 
тази новина, заявявайки, че 
просто не желае да комен-
тира повече нищо, свързано 

със “Стара планина”. 
Въпреки това от Асоциа-

цията на месопроизводите-
лите казаха, че засега нито 
една компания, член на 
сдружението, не е върнала 
официално лицензионния 
си договор. 

Едно е ясно - след при-
бързаните обвинения от 
страна на земеделското ми-
нистерство “Стара плани-
на” вече няма да е това, ко-
ето беше в началото, когато 
компаниите едва смогваха 
да задоволят интереса на 
потребителите. Всъщност 
кръгът се затваря, комен-
тираха производители - ми-
нистърът наложи марката, 
министърът я и съсипа. 

асоциацията. Оттам ко-
ментираха, че лицензът за 
името “Стара планина” е 
собственост на асоциация-
та. Тепърва обаче ще бъдат 
проверени възможностите, 
по които промяната може 
да се случи, след което ще 
се водят разговори с дър-
жавните органи. 

Решението не е изненад-
ващо, като се има предвид, 
че държавата загуби до-
верието на бизнеса с при-
бързаните си констатации. 
Това е и най-добрият ва-
риант, макар и малко за-
къснял. Практиката по све-
та е подобни доброволни 
стандарти да бъдат именно 
браншови и подкрепени от 
държавата, а не обратно, 
както се случи у нас.

Няма да се финанси-
рат лаборатории
Компаниите логично отка-
заха и да финансират ла-
боратории за закупуването 
на тестове за количествени 
изследвания, каквато идея 
предварително бе обявил 
Кирил Вътев. 

От асоциацията обясниха, 
че решението им е мотиви-
рано от това, че всъщност 
се оказва, че в България има 
предостатъчно лаборатории, 
които разполагат с нужното 
оборудване, за да правят 
количествени изследвания 
по метода ELISA. “Това, че 
нямали средства да си заку-
пят китове за изследвания, 
не е наша отговорност”, 
коментираха от сдружени-
ето. И едва ли някой би ги 
обвинил, че не желаят да 
плащат за контрола, който 
държавата като инициатор 
на стандарта трябва да уп-
ражнява върху тях. 

Въпреки че в свои из-
казвания от последните 
седмици министър Найде-
нов нееднократно заяви, че 
бизнесът сам си е поискал 
стандарта, бизнесът не спо-
деля съвсем мнението му. 
Според представители на 
бранша те са искали стан-
дарт, но са били готови да 
работят месеци по него. 
“Скоростното създаване и 
разписване на този стандарт 
беше инициатива на НВМС 
и земеделското министер-
ство. Те ни увериха, че мо-
гат да го направят за дни, и 
така всичко стана факт за 
три седмици. И дефектите 
са налице”, разказаха за  
в. “Пари” от Асоциацията 
на месопреработвателите.

отдръпване от 
стандарта
Скандалите наистина дове-
доха до срив на доверието 
на потребителите, най-ве-

Скандалите доведоха до срив на доверието на потребителите, най-вече спрямо набедените в злоупотреба                                   компании. Те алармираха, че продажбите им са се 
сринали след “новината”, че употребяват соя в продуктите “Стара планина”, прибързано обявена от министър                            Найденов  Снимка боби тошев

▶
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Стандартът ще стане браншови и контролът ще бъде осъществяван         от независими 
лаборатории, поне такива са плановете на бизнеса

Според изследване 
потребителите 
на продуктите по 
стандарта са спаднали 
от 60 на 22%

Трудно е да се каже докол-
ко пазарът на продукти с 
марката “Стара планина” е 
пострадал от соевия скан-
дал. Търговските вериги 
подобно на самите произво-
дители вече просто не же-
лаят да коментират темата 
и обемите на продажбите. 
От една страна, те също са 
уморени от скандалите, а 
от друга - логично не жела-

ят да плашат и отблъскват 
допълнително потребите-
лите.

Двата полюса
Въпреки това някои от тях 
споделят, че продажбите 
в последните седмици са 
спаднали. По наблюдения 
на потребителите в част от 
по-малките обекти марката 
вече не се предлага. Не 
всички обаче потвържда-
ват това. Според данни-
те на някои вериги пък, 
напротив, дори има ръст. 
“При нас няма отражение 
на скандала с продукти-
те “Стара планина” вър-

ху продажбите ни. Дори 
има леко повишение на 
интереса към тези проду-
кти. Ние обаче предлагаме 
само продуктите на една 
компания, която не е сред 
набедените фирми”, каза 
Мирослава Георгиева, мар-
кетинг мениджър в “Пени 
Маркет”.

На друго мнение обаче 
са самите производители, 
особено тези, чиито имена 
бяха замесени в скандала. 
Някои от тях споменаха и за 
70% спад на търсенето. 

Ефектът на времето
Наскоро едно проучване 

на агенция “Прагматика” 
показа, че докато при пус-
кането на “Стара планина” 
60% от анкетираните са 
заявили, че ще си ги ку-
пуват, сега така отговарят 
едва 22% от запитаните. От 
агенцията обаче уточняват, 
че по-скоро естественото 
затихване на първоначал-
ната еуфория, а не соевият 
скандал е свило търсенето. 
През първите седмици от 
пускането на марката го-
лемите търговски вериги 
продаваха тонове продукти 
на ден, а производителите 
не смогваха да задоволят 
търсенето. 

Пазарът се е свил, но не 
само заради соевия скандал

При нас няма отражение на 
скандала с продуктите “Стара 

планина” върху продажбите. 
Дори има леко повишение на 
интереса. Ние обаче предлагаме 
само продуктите на една компания, 
която не беше сред така да се каже 
набедените фирми, така че не може 
да се съди за целия пазар. Като цяло 
имаме ръст на продажбите на месо 
и месни продукти, които се купуват 
повече в зимните месеци
Мирослава Георгиева, маркетинг мениджър в “Пени маркет”

Скандалите доведоха до срив на доверието на потребителите, най-вече спрямо набедените в злоупотреба                                   компании. Те алармираха, че продажбите им са се 
сринали след “новината”, че употребяват соя в продуктите “Стара планина”, прибързано обявена от министър                            Найденов  снимка боби тошев
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Да спре субективното опре-
деляне на делегираните бю-
джети на болниците и да се 
изградят ясни механизми, 
по които ще се заплаща из-
вършената медицинска дей-
ност. Тези основни искания 
ще скандират днес лекарите 
пред парламента. 

В момента за никого не 
е ясно на какъв принцип 
точно се определят сумите, 
изплащани на болниците. 

Проблемът според лекари-
те е, че за една и съща дей-
ност в различните болници 
се заплаща различно. Напри-
мер на малка частна болници 
с 6 отделения в Стара Загора 
са отпуснати 2 млн. лв. през 
последните месеци, а област-
ната болница в града, която 
разполага с 40 отделения, е 
получила 8 млн. лв.

и пак  
шуробаджанащина 
Справка в сайта на НЗОК 
показва, че наистина има за-
вишаване на средствата на 
някои болници за периода 
януари - септември тази го-
дина в сравнение със същия 
през 2009 г. В документа, 
публикуван на уебстрани-
цата обаче, не се посочват 
изработените медицински 
дейности, защото те на 
практика нямат значение. 
Бюджетите са делегирани 
и се спускат от държавата. 
Плаща се и на частните 
болници, защото все още, 
поне на хартия, съществу-
ват клиничните пътеки, а 
много от частните болници 
работят с касата по тях. 

Макар повечето “облаго-

Лекарите протестират срещу 
непрозрачното плащане
Неправителствени организации искат оставката на надзорния съвет на НЗОК

Банките може да оценяват европроекти от догодина
Новата структура на 
управление и кон-
трол на европрогра-
мите ще бъде въведе-
на след 2014 г.

През следващата година се 
планира да стартира пило-
тен проект, по който банките 
да оценяват европроекти 
по Оперативна програма 
“Конкурентоспособност” 
и Програмата за развитие 
на селските райони. Това 
съобщи министърът по уп-
равление на средствата от 
ЕС Томислав Дончев. Слу-
жителите на трезорите ще 
проверяват проектите дали 
отговарят на администра-
тивните изисквания и освен 
това ще оценяват бизнес 
плановете на бенефициенти-
те. Окончателната оценка ще 
бъде на управляващия орган. 
Подобен подход бил прило-
жен в Италия и Гърция, каза 
бившият вицепремиер, от-
говарящ за еврофондовете, 
Меглена Плугчиева. 

За добро  
или лошо
По думите на Дончев идеята 
банките да бъдат междинни 
звена все още се анализира. 
Очакват се конкретни пред-
ложения от Асоциацията на 
банките. Според него плю-
совете на такъв подход са, че 
трезорите разполагат с широ-
ка клонова мрежа и капаци-
тет, но от друга страна, малко 
неясен остава въпросът за 
отговорността при евенту-
ални финансови корекции по 
проектите или забавянето на 
тяхната оценка. 

Към момента представи-
телите на бизнеса подкре-
пят подобен модел, тъй ка-
то се надяват по този начин 
да се ускори работата на 
държавната администрация 
и да се съкратят сроковете 
за оценка, одобрение и из-
пълнение на проектите.

Нов модел за  
управление
От следващия програмен 
период - 2014-2020 г., вече 

ще се прилага и нов модел 
на управление и контрол на 
средствата от ЕС. Идеята, 
която Дончев обяви преди 
няколко дни, е да има едно 
централно тяло - агенция за 
развитие, и 6 големи уни-
версални междинни звена 
в цялата страна. Подобен 
подход е реализиран в Ун-
гария, където се оказва, че 
децентрализацията не е дос-
татъчно ефективен модел. 
В момента контролът на ев-
ропрограмите е разпръснат 
по министерства и агенции, 
като цялата дейност се ко-
ординира от Министерския 
съвет. 

Ускоряване  
на процесите
В момента работна група 
към Министерския съвет 
подготвя предложения за 
промени в Закона за об-
ществените поръчки. По 
думите на Дончев един от 
най-големите проблеми е, 
че се забавя възлагането 
на поръчката дори с 6-7 

месеца заради процеду-
рата по обжалване. Друг 
проблем, който трябва да 
бъде решен, е свръхбюро-
крацията. Работната група 
предлага и да се въведе из-
ползването на типови до-
кументи, които да следват 
всяка стъпка на процеса 
- от обявяването до избо-
ра на изпълнител в една 
обществена поръчка. 

Експерти до  
два месеца
Междувременно вчера ста-
на ясно, че до два месеца 
ще е ясен механизмът, по 
който ще се плаща на екс-
пертите от Световната бан-
ка, Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
и Европейската инвестици-
онна банка. Веднага след 
това те могат да дойдат 
в България, за да оказват 
помощ във връзка с големи 
и проблемни европроекти, 
основно в секторите "Ин-
фраструктура" и „Води“. 

Дарина Черкезова

Центърът за защита 
на правата в здраве-
опазването обяви, че 
ще поиска оставката на 
целия надзорен съвет на 
здравната каса

▶

детелствани” болници да са 
получили минимално уве-
личение на средствата си, 
има и фрапиращи случаи. 
Например многопрофил-
ната болница “Каспела” в 
Пловдив, която разполага 
с 16 отделения. Нейните 
пари тази година са на-
раснали с над 3 млн. лв. в 
сравнение с миналата. Спе-
циализираната хирургична 
болница “Проф. Темелков” 
е получила три пъти пове-
че пари през тази година 
спрямо 2009 г. Клиниката 
е собственост на тъста на 
бившия здравен министър 
Божидар Нанев. 

Болницата на председате-
ля на асоциацията на част-

ните лечебни заведения д-р 
Стайко Спиридонов също е 
сред облагодетелстваните. 
Тя е получила от здрав-
ната каса над 735 хил. лв. 
повече. 

За сметка на това реди-
ца областни и общински 
болници са ощетени с над 
50%. Такива са лечебните 
заведения в Русе, Търго-
вище, Разград. Болница 
“Св. Анна” в София също 
е получила с около 71% по-
малко средства тази година 
в сравнение с миналата. 
“Ощетените болници са 
наказани, защото са отка-
зали да подпишат анексите 
към Националния рамков 
договор, с които им се на-

ложиха делегирани бюдже-
ти”, казва председателят на 
Българския лекарски съюз 
д-р Цветан Райчинов.

“Неспазването на методо-
логията при разпределени-
ето на някои от сумите по 
РЗОК и лечебни заведения 
е в резултат на сключения 
в началото на годината ти-
пов договор за оказване на 
медицинска помощ.” Това 
е обяснението на НЗОК 
за случилото се, стана яс-
но вчера след срещата на 
болниците с управителя на 
НОЗК д-р Нели Нешева. 
От Центъра за защита на 
правата в здравеопазване-
то обявиха, че ще поискат 
оставката на целия надзо-

рен съвет на касата заради 
безхаберието им.

Пренебрегнати
Лекарите негодуват и сре-
щу устойчивата тенденция 
все по-често да бъдат пре-
небрегвани при вземането 
на важни решения в здра-
веопазването. Въпреки че 
здравният министър пред-
ложи промени в закона, с 
които квотата на синдика-
тите в надзорния съвет на 
НЗОК да нарасне с един 
човек, съсловната органи-
зация на лекарите не е до-
волна. Вече не се взима под 
внимание нейното мнение 
при определянето на цени-
те, обемите и методиките на 

медицинските услуги. Те се 
изчисляват само от Минис-
терството на финансите. 

“Разбрахме, че цените на 
медицинските услуги  са 
внесени за одобрение в Ми-
нистерския съвет, а нас дори 
не са ни уведомили. Консул-
тативният съвет не е свикван 
още”, казва д-р Райчинов. 
Според него публичното 
управление на финансите 
в здравеопазването вече не 
е само проформа, всичко се 
диктува от управляващите. 
“Виждаме края на здравно-
осигурителния ни модел, 
връщаме се към бюджетно-
то финансиране”, допълни 
председателят на БЛС.

Елена Петкова

3 
▶ млн. лв. повече е полу-
чила болница “Каспела” в 
Пловдив тази година в 
сравнение с миналата

71 
▶ процента е  
ощетена болница 
 “св. анна” в софия

обжалването на обществените поръчки бави 
европроектите дори и с над 6 месеца. Това е про-
блем, който трябва да решим с приемането на новия 
закон, категоричен е Дончев

▶

снимКа марина ангелова

снимКа БоБи Тошев
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ГЕРБ обмисля да остави 
точковата система и догодина
Управляващите по-
лучиха подкрепа за 
„пенсионната рефор-
ма” само от „Атака” 

Отпадането на точковата 
система за пенсиониране 
още от началото на след-
ващата година е недоглеж-
дане, което най-вероятно 
ще бъде коригирано между 
първо и второ четене на 
промените в Кодекса за со-
циално осигуряване, научи 
в. „Пари”. 

„Ще предложа точковата 
система да се запази до на-
чалото на 2012 г., когато ще 
започне постепенното уве-
личаване на осигурителния 
стаж”, заяви депутатът от 
ДПС и зам.-председател на 
социалната комисия в пар-
ламента Хасан Адемов. 

Депутатката от ГЕРБ 
Светлана Ангелова, коя-
то също е зам.-председа-
тел на социалната коми-
сия, съобщи, че подобни 
предложения вече има и от 
други места. Те ще бъдат 
внимателно обсъдени при 
второто четене на Кодекса 
за социално осигуряване, 
каза Ангелова.

Разминаване  
в текстовете
Над 10 хил. души ще по-
страдат от отпадането на 
точковата система и няма 
да може да се пенсионират 
през 2011 г., заяви Драго-
мир Стойнев, депутат от 
БСП. Става дума за хората, 
които догодина навършват 
възраст за пенсиониране, 
но нямат необходимия 
стаж - 34 години за жени-
те и 37 години за мъжете. 
Според сегашната точкова 
система обаче те набират 
необходимия брой точки 
(94 за жените и 100 за мъ-
жете) и могат да излязат в 
пенсия. 

Промените в КСО, ко-
ито вчера бяха приети на 
първо четене, предвиждат 
от догодина тази възмож-
ност да отпадне, преди да 
е започнало увеличаването 
на стажа. Според депутати 
от опозицията това раз-
минаване е направено от 
недоглеждане, въпреки че 
в кулоарите на парламента 
социалният министър Тотю 
Младенов убедено обяс-
няваше, че отпадането на 
точковата система няма да 
ощети никого. 
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Без политически  
консенсус
Както се очакваше, проме-
ните в КСО бяха приети на 
първо четене само с гла-
совете на ГЕРБ и „Атака”. 
Най-важните сред тях са 
увеличаването на осигури-
телния стаж с три години 
постепенно от 2012 г. и 
също с три години посте-
пенно увеличаване от 2020 
г. на възрастта за пенси-

Хората сами да решат дали 
партидите им да идат в НОИ
Не допускайте Бълга-
рия да влиза в списъка 
от малкото държави 
по света, които правят 
национализация. Ако 
партидите в професи-
оналните пенсионни 
фондове принудително 
бъдат прехвърлени в 
държавния фонд „Пен-
сии”, България ще се 
издъни по един от най-
важните критерии за 
икономическа свобода 
- правата на собстве-
ност. 

Доверието на инвес-
титорите към страната 
ни ще падне. А без 

България  
ще се издъни 

по един от  
най-важните 
критерии за 
икономическа 
свобода - правата 
на собственост

Мартин Димитров, 
съпредседател на синята 
коалиция

инвестиции и повече 
заетост няма по-високи 
доходи, а оттам и по-
високи вноски в пенси-
онната система. Дайте 
шанс на хората сами да 
решат дали да прехвър-
лят индивидуалните 
си партиди в НОИ, не 
ги задължавайте със 
закон.

Ако има проблеми с 
пенсионните фондове, 
те може да се решат с 
допълнителни регулации 
и санкции вместо с на-
ционализация да проме-
няме режима на тяхната 
работа.  

Най-непопулярните мерки  
остават за следващи правителства
Управляващите се 
хвалят с постигнат 
консенсус между 
социалните партньори. 
Това е крехък консти-
туционален консенсус 
с много компромиси от 
тяхна страна, без да е 
ясна цената. 
Трябва да се знае, че 
Съветът за тристран-
но сътрудничество е 
консултативен орган и 
не може да носи цялата 
отговорност. 
На управляващите 
убягва политическият 
консенсус - ГЕРБ има 

На управля-
ващите убяг-

ва политическият 
консенсус - ГЕРБ 
има подкрепата 
само на „Атака”

Хасан Адемов, 
ДПс

подкрепата само на 
„Атака”.

Годината 2012 за вди-
гане на осигурителния 
стаж не е избрана слу-
чайно. Това е годината 
след местните избори и 
отлагайки така про-
мените с една година, 
управляващите си оси-
гуряват предизборен 
комфорт. 
Всички най-непопуляр-
ни мерки за пенсионни 
промени се прехвърлят 
за следващите прави-
телства.  

ониране. 
Министърът на труда То-

тю Младенов се похвали от 
парламентарната трибуна, 
че реформата се прави след 
постигане на консенсус 
между социалните партньо-
ри и широка обществена 
дискусия. 

Според опозицията обаче 
липсва политически кон-
сенсус, който е по-важен. 
Съветът за тристранно съ-

трудничество има само кон-
султативни функции и не 
може да носи отговорност, 
заяви Хасан Адемов.

Критики
Най-голямата критика на 
Синята коалиция беше за 
прехвърлянето на част от 
партидите на професио-
налните фондове към дър-
жавния фонд „Пенсии”. Не 
допускайте България да 

влезе в списъка на малко-
то държави в света, които 
правят национализация, 
призова управляващите ли-
дерът на СДС Мартин Ди-
митров. Работещите мерки 
са по-сериозни стимули за 
доброволно увеличаване 
на възрастта за пенсиони-
ране и държавните служи-
тели да започнат да пра-
вят лични осигурителни 
вноски, смятат от Синята 
коалиция.

От ДПС и БСП заявиха, 
че това не е реформа, а 
само промени, които не га-
рантират краткосрочната и 
дългосрочната стабилност 
на пенсионното осигуря-
ване. Те разкритикуваха 
липсата на индексиране 
на пенсиите с инфлацията, 
ограничаването на достъпа 
до обезщетения за болест 
и майчинство и отказа от 
обещаната добавка към 
пенсията на хората над 
75 години. Единственият 
стремеж е орязване на 
разходите, без да е запазен 
балансът на приходите, 
коментира бившият со-
циален министър от БСП 
Емилия Масларова. 

Мила Кисьова

Мнения

 Правим пенсионната реформа, както се прави в цяла Европа - залагат са мерки 
с години напред, заяви в парламента социалният министър Тотю Младенов 

снимка Емилия костаДинова

▶
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Нова такса ще 
ограничи броя на 
инвеститорите в 
зелена енергия

По 25 хил. EUR за всеки зая-
вен мегават електроенергия, 
произведена от възобновя-
еми енергийни източници 
(ВЕИ), ще плащат инвести-
торите още при сключването 
на предварителен договор с 
НЕК. Това предвижда про-
ектозаконът за ВЕИ, който 
беше подготвен от работна 
група от представители на 
икономическото министер-
ство и Народното събрание. 
Новината съобщи депутатът 
от ГЕРБ Валентин Николов 
по време на организираната 
от в. „Пари” конференция 
„В търсене на енергия”. 
Проектозаконът трябва да 
бъде гласуван в парламента 
в началото на декември. С 
него държавата ще направи 
опит да ограничи раздува-
нето на сектора и да отсее 
спекулантите. 

всички на вълната
През последните години 

желаещите да се включват 
към мрежата на Национал-
ната електрическа компа-
ния (НЕК) с ВЕИ проекти 
се умножиха няколко пъти. 
Инвестиционните намере-
ния за изграждане на мощ-
ности в момента са повече, 
отколкото мрежата може 
да издържи. Развитието на 
националната мрежа струва 
пари, които към момента 
държавата не е осигурила. 
Проектозаконът предвижда 
фирмите да плащат по 25 
хил. EUR за всеки мегават 
на Електроенергийния сис-
темен оператор (ЕСО). Цел-
та е така да бъдат събрани 
средства за модернизация 
на мрежата, за да бъде в 
състояние да поеме нови 
производители. 

опит за естествен 
отбор
Едно от намеренията на 
управляващите е тази такса 

да отсее наистина сери-
озните инвеститори. По 
силата на настоящия Закон 
за възобновяеми енергийни 
източници НЕК не може 
да откаже договор за при-
съединяване на нито един 
проект. От задължителна 
вноска ще бъдат освободе-
ни само проекти със заяве-
ни мощности под 1 мегават. 
Дори и проектът да не може 
да бъде реализиран, парите 
остават за държавата.  

Много неприятно 
изненадани
Представителите на бизне-
са оценяват новите пред-
ложения като пречка за 
развитието и на реалните 
проекти, а не само на спе-
кулативните. Според де-
путата Валентин Николов 
обаче тези промени ще 
помогнат на инвестито-
рите с реални намерения. 
„Спекулантите пречат, тъй 

Фирмите ще плащат за развитие 
на мрежата по 25 хил. EUR за 
всеки мегават заявена мощност 

В този си вид проектоза-
конът за възобновяемите 
енергийни източници би 
помогнал на инвеститори-
те, за да направят своите 
проекти още по-сигурни, 
но има много рискове, 
които ще се поставят пред 
сериозните инвеститори. 

Има много проекти, 
които са в заварено 
състояние. Представете 
си проект, който е на етап  
50-60% от своето развитие 
и притежава предварител-
ни договори за присъеди-
няване. 

Инвеститорите не са 
предвидили в бюджета си 
този допълнителен разход, 
който ще възникне сега. В 
закона се казва, че в срок 
от 3 месеца от обнарод-
ването на закона или от 
получаването на предвари-
телния договор трябва да 
се внесе цената от 25 хил. 
EUR на всеки мегават. 
Ако имаме проект за 50 
мегавата и той е във фаза 
на развитие с подписан 
предварителен договор, с 
промените сега ще трябва 

Да се отложат          сроковете      
за плащане на          депозитаСпекулантите пречат 

на реалните проекти
В момента в проекто-
закона за енергия от 
възобновяеми енергийни 
източници са пред-
видени ограничения 
във връзка с даване на 
депозит от 25 хил. ЕUR, 
който няма да се връща в 
случай на  неизпълнение 
на проекта. 

По този начин се 
надявам да се отделят 
спекулантите от дейст-
вителните инвеститори. 
Второто ограничение е 
във връзка с докумен-
тите, които трябва да се 
приложат заедно с пред-
варителните договори. 

Това са право на стро-
еж, нотариален акт за 
закупуване на земята, 
преустройствен план, 
ако е земеделска земя, и 
въобще всички докумен-
ти, които са съпътстващи 
преди окончателното 
подписване на договор за 
изкупуване на енергия. 
Така ще спрем спеку-

Така ще 
спрем 

инвеститорите, 
които нямат 
в момента 
финансиране за 
проектите си или 
нямат купувач

лантите, които нямат в 
момента финансиране 
за проектите си или 
нямат купувач, защото 
им даваме много кратък 
срок за реализиране на 
това финансиране или 
намиране на купувач. 

В момента самите 
инвеститори искат това, 
защото те са затруднени. 
Спекулантите са заели 
енергийна мощност от 
Националната елек-
трическа компания и 
в момента не могат да 
реализират действи-
телните си проекти, за 
които имат финансиране 
и технологии   

� Електроразпределителните компании (CEZ, EVN, E.ON и 
„Златни пясъци”) и Електроенергийният системен оператор 
(ЕСО) ще съобщават всяка година какви мощности може да бъдат 
присъединени

� Проекти за ВЕИ до 1 мегават са освободени от депозита

� Въвеждат се дългосрочни договори за изкупуване на енергия:
                 ü3.1 за фотоволтаици 25 години
                 ü3.2 за ветропаркове - 15 години

� Eнергийните оператори ще присъединяват новите мощности 
срещу заплащане (досега фирмите сами изграждаха мрежата, а 
после я прехвърляха на операторите) 

�Ще се прилагат повечето необходими документи, които 
досега не са били представяни. Сред тях са  право на строеж, 
нотариален акт за купуването на земята и предварителен договор 
за присъединяване

▶ Какво предвижда проектозаконът 
за ВЕИ

валентин Николов, 
депутат от ГЕРБ и член на  
комисията по икономическа 
политика, енергетика и туризъм 
в народното събрание

като са взели енергийна 
мощност от НЕК, и реал-
ните проекти не може да 
се реализират”, коментира 
още Николов.

Основното възражение на 
бизнеса е, че много от ин-

веститорите с реални наме-
рения също ще пострадат 
от тази такса. Промените 
ще заварят много проекти 
на различен етап от раз-
витието им. Те обаче не са 
калкулирали тази сума в 

своите бъдещи разходи, а 
тя ще оскъпи значително 
инвестицията.

Към фиксирани  
цени
Едно от новите неща в 

Вече ще 
изискваме 

всички документи, 
които са 
съпътстващи преди 
окончателното 
подписване на 
договора
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Да се отложат          сроковете      
за плащане на          депозита

АЕЦ „Козлодуй” и ТЕЦ 
„Марица Изток” 2 може  
да се влеят в НЕК
Управляващите пред-
виждат да отделят в 
нов холдинг операто-
рите на енергийните 
мрежи

Преструктурирането на Бъл-
гарския енергиен холдинг 
(БЕХ) може да включи вли-
ването на АЕЦ „Козлодуй” 
и ТЕЦ „Марица Изток” 2 в 
Националната електрическа 
компания (НЕК). Това заяви 
депутатът от ГЕРБ Валентин 
Николов, който е и член на 
комисията по икономика, 
енергетика и туризъм в пар-
ламента. По думите му тази 
стъпка е необходима, защото 
националната компания има 
нужда да се капитализира, 
за да посрещне големите си 
разходи. Николов съобщи, 
че в момента правителството 
съгласува с Европейската 
комисия няколко варианта 
за преструктуриране на хол-
динга. 

Сливане за по-добра 
капитализация 
В момента в БЕХ влизат 
АЕЦ „Козлодуй”, ТЕЦ 
„Марица Изток” 2, НЕК, 
„Булгаргаз”, „Булгартран-
сгаз” и „Булгартел”. Тази 
структура обаче създава 
абсурдна по думите на Ни-
колов ситуация атомната 
електроцентрала да се кон-
курира с НЕК на междуна-
родните пазари за продажба 
на електроенергия. Ако бъ-
де приета новата структу-
ра на БЕХ, в холдинга ще 
влизат четири компании 
- НЕК, Електроенергийният  
системен оператор (ЕСО), 

 валентин Николов (в 
средата) обяснява на 
Асен Личев от МоСв 
(вдясно) идеите в про-
ектозакона за вЕи

▶

снимка БоБи Тошев

„Булгаргаз” и „Булгартран-
сгаз”. 

отлагано  
преструктуриране
За преструктуриране на 
БЕХ се заговори още преди 
година. По думите на енер-
гийния министър Трайчо 
Трайков БЕХ трябваше да 
се преструктурира, като 
първоначалната идея бе-
ше от холдинга да бъдат 
извадени ЕСО и „Булгар-
трансгаз”. Обсъждаше се 
и вариант, при който ще 
бъдат създадени два но-
ви холдинга на мястото на 
БЕХ - газов и енергиен. 
Имаше и посочен краен 
срок на преструктуриране 
- април 2010 г. 

в синхрон с ЕС
За да се изпълнят изисква-
нията на третия либерали-
зационен пакет, който ЕС 
вече е приел, от структурата 

на БЕХ ще трябва да излязат 
операторите на мрежата. 
Третият либерализационен 
пакет изисква отделянето на 
доставчиците на енергийни 
ресурси от компаниите, ко-
ито поддържат мрежите, за 
да се избегнат монополи, 
и всички компании, които 
искат да ползват мрежата, 
да имат равен достъп до нея. 
В България дружествата, 
които трябва да се отде-
лят, са „Булгартрансгаз” и 
Електроенергийният сис-
темен оператор (ЕСО). За 
тяхното бъдеще икономи-
ческата комисия е работила 
по два варианта, каза Ва-
лентин Николов. Първият 
е създаването на още един 
холдинг, в който да влязат 
двете компании. Другият 
е да се създаде дирекция, 
която да е на пряко подчине-
ние към Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма.                           

Ако имаме 
проект за 

50 мегавата и 
той е с подписан 
предварителен 
договор, с 
промените сега ще 
трябва да се платят 
допълнителни  
1 250 000 EUR

25 
▶ хил. EUR за всеки мега-
ват заявена мощност ще 
плащат инвеститорите 
във веи проекти

Предложение
Плюсове 

Трябва да се разграни-
чат функциите на Дър-
жавната комисия за енер-
гийно и водно регулиране 
и да бъде ясно, че регула-
торът няма функции да 
взема решения, а да кон-
тролира и предотвратя-
ва нарушенията. 

Това каза по време на 
конференция на тема „в 
търсене на енергия”, орга-
низирана от в. „Пари”, 
бившият член на регула-

▶

▶

тора Пламен Денчев. По 
отношение на промени-
те в енергийния закон 
Денчев заяви, че е нужно 
да се премахне дублира-
нето на два вида разходи 
- за присъединяване и за 
развитие на мрежата. 

в момента те се пое-
мат изцяло от потреби-
телите, което ги още-
тява чрез цените на 
електроенергията. с раз-
граничението разходите 
трябва да се поемат съв-
местно от операторите 
на мрежите и производи-
телите. 

▶
3700 
▶ мегавата енергия, про-
изведена от ветропар-
кове, са заявени и са със 
сключени предварителни 
договори с нек

700  
▶ мегавата енергия от 
проекти за фотоволтаич-
ни централи са заявени и 
са със сключени предвари-
телни договори с нек

да се платят допълнителни 
1 250 000 EUR. Тези пари 
са много и понякога е 
невъзможно да се изплатят 
в кратките срокове. 

Ние имаме предложение 
поне сроковете за запла-
щане на тези суми при 
заварено предложение на 
предварителни договори да 
бъдат разумно удължени, за 
да се даде на инвеститора 
възможност да намери тези 
средства.      

Станислав Гочев, 
Varna Green Energy - компания, 
която произвежда и продава 
енергия от веи

закона, които и бизнес, 
и държава приемат поло-
жително, е фиксирането 
на изкупна цена на произ-
веждания ток от ВЕИ. Оп-
ределената от Държавната 
комисия за енергийно и 

водно регулиране (ДКЕВР) 
цена за изкупуване на елек-
тричество, произвеждано 
от фотоволтаични центра-
ли, ще остане една и съща 
за период от 25 години, а 
за вятърните централи - за 

15 години. Сега регулато-
рът определя цени всяка 
година, като всеки път ги 
намалява с по 5%. Това не 
се приема добре от произ-
водителите.

Елина Пулчева
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Икономиките на стра-
ните от т.нар. ЕС-10 
(членките в Източна 
Европа и балтий-
ските държави) ще 
отбележат увеличение 
догодина
Икономическото възстано-
вяване в Европа продъл-
жава и ще се засили през 
2011 г. Това е заключението 
в редовния доклад на Све-
товната банка за десет стра-
ни от Европейския съюз 
- България, Чехия, Естония, 
Унгария, Латвия, Литва, 
Полша, Румъния, Словакия 
и Словения (т.нар. ЕС-10). 
Документът се изготвя три 

пъти годишно, като по-
следното му издание бе-
ше представено вчера във 
Варшава.

Динамика
Годишният икономически 
растеж в ЕС-10 е нараснал 
от 0.6% през първото до 
2.2% през второто триме-
сечие на 2010 г., се посочва 
в доклада. Нещо повече, 

увеличението не се дължи 
само на ниската изходна 
база, но и на силната дина-
мика на икономиките, като 
на тримесечна база БВП е 
нараснал от 0.4 на 0.8%. 
Възстановяването на тър-
говията и промишленото 
производство в света се 
отразява положително на 
икономическата дейност. 
Страните в Европа пече-
лят от ръста в търговията, 
възвръщането на доверието 
във финансовите пазари и 
ниските лихви.

в целия регион
Тази възходяща тенденция 
се забелязва в целия реги-
он. Водещи по растеж през 

2010 г. са Словакия и Пол-
ша, които отбелязват над 
3.5% увеличение на БВП. 
На тези страни не им се на-
ложи да правят съществени 
бюджетни съкращения по 
време на кризата, а в Пол-
ша за добрите резултати 
помага и силното вътрешно 
потребление. Естония и 
Литва, които отчетоха спад 
на БВП от около 15% през 
2009 г., ще преодолеят не-
достига и ще отчетат ръст 
в рамките на 2%. По-скром-
но увеличение се забелязва 
в България, Чехия, Унгария 
и Словения, където БВП 
ще нарасне с не повече от 
2% най-вече заради ни-
ското вътрешно търсене. 

Само Латвия и Румъния се 
очаква да отчетат спад на 
БВП за тази година. През 
2011 г. обаче всички страни 
от ЕС-10 ще се радват на 
икономически растеж, се 
посочва в доклада.

Рискове
Възстановяването в ЕС-10 
все още зависи от външ-
ното търсене, тъй като 
частното потребление не 
е достатъчно силно. Ико-
номическата обстановка 
в Европа е от решаващо 
значение за износа и за-
етостта в десетте страни. 
Затова и евентуалното 
забавяне на растежа на 
Стария континент е ос-

новният риск за ЕС-10. 
Опасност представлява и 
възможността за финансо-
ви проблеми в еврозоната. 
Финансовите сектори в 
ЕС-10 и останалата част 
от Европа са тясно свър-
зани, тъй като много от 
банките в Източна Европа 
са собственост на западни 
трезори.

За да се гарантира за-
пазването на растежа 
в Европа, експертите на 
Световната банка посочват 
три ключови мерки, които 
управляващите трябва да 
предприемат. Това са ста-
билизиране на финансовите 
пазари, фискални стратегии 
и структурни реформи.

Световната банка очаква растеж в Източна Европа през 2011 г.

Франция намекна, 
че ще иска 
увеличаване на 
корпоративния 
данък в Ирландия

Ирландия може да поис-
ка международно финан-
сиране за спасяване на 
банковата си система. За 
това призна финансовият 
министър Брайън Ленихан 
преди старта на разго-
ворите с представители 
на  Европейската комисия, 
Европейската централна 
банка и Международния 
валутен фонд вчера. Ако 
Дъблин може да получи 
финансиране, което да 
бъде използвано в извън-
редни ситуации, но да не 
трябва задължително да се 
тегли, това “ще бъде мно-
го желан резултат”, каза 
Ленихан в парламента.

Намерения  
и очаквания
С това изказване за първи 
път представител на пра-
вителството призна, че 
е възможно страната да 
приеме външна помощ. 
По-рано вчера индикации 
в същата посока даде и уп-
равителят на ирландската 
централна банка Патрик 
Хонохан. Преди срещата с 
мисията на ЕС и МВФ той 
каза, че очаква страната 
му да получи междунаро-
ден спасителен заем. “На-
меренията и очакванията 
от тяхна и лично от моя 
страна са, че преговори-
те ще са ефективни и че 
заем ще бъде отпуснат”, 
каза той.

Значителна сума
По думите на Хонохан 
става дума за “значител-
на” сума от порядъка на 
десетки милиарди евро. 
Той призна, че от април 
насам се забелязва сери-
озно изтичане на сред-
ства от ирландския банков 
сектор. За точната сума, 
от която се нуждае Ир-
ландия, се спекулира от 

Дъблин призна,  
че търси помощ

Аргументи
Ирландия  
печели  
време  

Ирландското пра-
вителство упорито 
отричаше, че има 
нужда от междуна-
родна помощ. 

в подкрепа на твър-
денията си финансо-
вият министър Бра-
йън Ленихан посочи, 
че колегите му от 
еврозоната са одо-
брили четиригодиш-
ния план на прави-
телството за нама-
ляване на бюджетния 
дефицит с 15 млрд. 
EUR. това според него 
означава, че няма 
нужда от допълни-
телно “затягане на 
коланите” и вдигане 
на данък печалба.

според анализатори 
обаче Дъблин просто 
се опитва да печели 
време, тъй като на 25 
ноември има частич-
ни парламентарни 
избори.

Проучвания на 
общественото мне-
ние показват, че пре-
весът на управлява-
щата коалиция, която 
има само трима депу-
тати повече от опо-
зицията, ще намалее 
до две парламентарни 
места.

▶

▶

▶

▶

доста време. По оценки на 
Carclays Capital на банки-
те са им необходими около 
80 млрд. EUR. Reuters пък 
цитира източници от ЕС, 
според които Дъблин ще 
трябва да получи между 
45 и 90 млрд. EUR в зави-
симост от това дали само 
банките ще имат нужда от 
финансиране или и дър-
жавата.

Данъчен натиск
За това колко тежки пре-
говори предстоят, загатна 

Желанието на финансовия министър Брайън Ле-
нихан е ирландия да получи достъп до финансиране, 
което да използва само ако има нужда

▶

Правителството се 
ангажира с допълни-
телно намаляване на 
разходите и по-високи 
данъци, за да изпълни 
условията за между-
народния заем

Гръцкото правителство се 
ангажира да вземе допълни-
телни мерки за ограничава-
не на бюджетния дефицит, 
за да изпълни условията за 
заема от Европейския съюз 
и Международния валутен 
фонд. Усилията на Атина 
да постигне заложените 
цели бяха осуетени, след 
като ръстът в приходите се 
забави, а ЕС намали очак-
ванията си за икономиката 
и повиши прогнозата си за 
дълга на страната. По тази 
причина Гърция няма да 
може да изпълни обявената 
миналия месец програма да 
свие бюджетния дефицит 
до 7% от БВП догодина от 
9.4% през 2010 г. 

Ревизия
Правителството очаква 
дупката в хазната през 
2011 г. да бъде 7.4%, по-
казва публикуваният вчера 
проектобюджет. За 2009 
г. страната отчете най-го-
лемия дефицит в Европа 
- 15.4% от БВП. Иконо-
миката ще отбележи спад 
от 4.2% през 2010 г. и 3% 
догодина. В предварител-
ния план се предвиждаше 
намаляване от съответно 
4 и 2.6%. В окончателния 
проект правителството за-
лага ограничаване на бю-

джетния недостиг с 5 млрд. 
EUR вместо с предвари-
телно прогнозираните 2.2 
млрд. EUR.

Допълнителни мерки
“За да постигнем целите 
в бюджета за 2011 г., ще 
трябва да предприемем до-
пълнителни фискални мер-
ки като рационализиране 
на публичните разходи и 
структурни реформи”, ка-
за финансовият министър 
Георгиос Папаконстантину 
пред парламента. Според 
плановете на правител-
ството ще бъдат намалени 
разходите за здравеопазва-
не и отбрана, а пенсиите 
ще бъдат замразени. Да-
нък добавена стойност за 
повечето стоки ще скочи 
от 11 на 14%. Удължен ще 
бъде и извънредният данък 
печалба.

На косъм
Преди няколко дни фи-
нансовите министри от 
еврозоната предупредиха 
Гърция да намали още раз-
ходите си, за да постигне 
заложените фискални цели. 
Изпълнението на параме-
трите беше поето като анга-
жимент от Атина в замяна 
на спасителна помощ от 
110 млрд. EUR. Австрия 
предупреди, че няма да 
внесе своя дял от между-
народния финансов пакет, 
ако Гърция не вземе мерки 
да спази обещанията си. ЕС 
пък отложи отпускането 
на третия транш от заема, 
който Атина трябваше да 
получи след десетина дни, 
за януари.

Гърция планира 
дефицит от 7.4% 
през 2011 г.

3.5
▶ процента ръст на БвП 
ще отбележат тази годи-
на първенците в региона 
словакия и Полша

Финансовият министър на Гърция Георгиос Папа-
константину призна, че предстоят “допълнителни 
фискални мерки”, за да може страната да спази обе-
щанията си

▶

френският финансов ми-
нистър Кристин Лагард. 
Според нея корпоративни-
те данъци в Ирландия са 
ненормално ниски спрямо 
европейските стандарти. 
“Ще трябва да видим как 
тези ставки може да се 
променят, без да пострада 
икономиката и да избя-
гат инвеститорите”, каза 
Лагард. Ниският данък 
печалба - 12.5%, е голяма 
гордост за Ирландия и 
табу, когато става дума 
за вдигане на ставките. 

На него до голяма степен 
се дължи феноменалният 
растеж на страната допре-
ди кризата. 

Сега обаче Дъблин ве-
роятно ще трябва да го 
жертва в замяна на спа-
сителен финансов пакет. 
Държави като Германия, 
Великобритания и Фран-
ция, където данъците са 
високи, отдавна настоя-
ват Ирландия да вдигне 
ставката, тъй като това 
създава един вид нелоялна 
конкуренция. 

снИмкИ bloombERg
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“Софарма Трейдинг” продължи 
да покачва продажбите си
Дистрибуторът на лекар-
ства и медицинско оборуд-
ване “Софарма Трейдинг” 
отчете 4.6% ръст на про-
дажбите през октомври 
спрямо същия месец на 
миналата година, показва 
съобщение на компани-
ята до инвестиционната 
общност. Показателят през 
миналия месец достига 
34.5 млн. лв., като през 
октомври тази година ком-
панията не е продала меди-
цинско оборудване, а само 
лекарства. През септември 
продажбите на дружество-
то се повишиха с 20.8% на 
годишна база до 33 млн. 
лв., което означава, че през 
октомври то е забавило 
ръста на продажбите. 

Обяснение
“Аз лично не бих се съ-
гласил, че има забавяне 
на ръста на продажбите. 
Ако сравняваме само ок-
томври тази и миналата 
година, ще видим, че през 
октомври 2009 г. имахме 
голяма държавна поръчка 
и тогава това беше в осно-
вата на по-високите резул-
тати”, обясни за в. “Пари” 
Димитър Димитров, из-
пълнителен директор на 
“Софарма Трейдинг” АД. 
По думите му резултатите 
на компанията се влияят от 
икономическата стагнация 
не само във фармацевтич-
ния сектор, а като цяло в 
икономиката. “Успяхме да 
се възползваме от концен-
трирането на дейността и 
разпределението на оборо-
тите в сектора”, добави Ди-
митър Димитров. Според 

КОмпании 
и пазари
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От началото на годината компанията е продала лекарства и  
оборудване за 324 млн. лв.

което се произвежда от 
световни лидери”, каза Ди-
митър Димитров.

Десет  
месеца
С натрупване в периода 
януари - октомври 2010 
г. “Софарма Трейдинг” е 
реализирало 324 млн. лв. 
приходи от продажби, ко-
ето е повишение от 13.5% 
спрямо съпоставимия пе-
риод на миналата година. 
От компанията твърдят, че 
за десети пореден месец 
са преизпълнили плана 
за продажбите. За януари 
- септември тази година 
общите приходи на търгов-
ската компания се повиши-
ха с 15% до 289 млн. лв. 
Печалбата преди данъци 
на дистрибутора през ок-
томври е 345 хил. лв., а от 
началото на годината ре-
зултатът достига 6.2 млн. 
лв. Нетната печалба за де-
сетте месеца на 2010 г. е 4 
млн. лв., а останалите 2.2 

млн. лв. са от вливането 
на “Софарма Логистика” 
АД в “Софарма Трейдинг”. 
“Ако се вгледаме детайлно 
в тримесечните резулта-
ти, ще се видят и големи 
повишения на резултати-
те ни”, твърди Димитър 
Димитров. По думите му 
печалбата за октомври от 
345 хил. лв. е чист опера-
тивен резултат, без ефекта 
от вливането на “Софарма 
Логистика” в “Софарма 
Трейдинг”. 

Дистрибутор
“Софарма Трейдинг” рабо-
ти само на българския па-
зар за разлика от компани-
ята майка “Софарма” АД”, 
обясни Димитър Дими-
тров. Той добави, че дру-
жеството търгува с над 300 
водещи компании в Бъл-
гария. “Дистрибутираме и 
продуктите на “Софарма”, 
но не ексклузивно, затова 
не бива да се спекулира, 
че добрите ни резултати 

Сливане
Нови акции 
за стари 
инвеститори 

В началото на септем-
ври официално приключи 
вливането на “Софарма 
Логистика” АД в “Софарма 
Трейдинг” АД, след като 
операцията беше вписа-
на в Търговския регистър 
(ТР). 

За целта капиталът на 
търговската компания 
беше увеличен от 30 млн. 
до 32.9 млн. лв. Новите 

▶

▶

акции бяха раздадени на 
акционерите в “Софар-
ма Логистика”, като 1.88 
книжа на логистичното 
дружество се заменяха за 
една нова акция в приема-
щата компания. 

Преди регистрацията в 
ТР преобразуването и уве-
личението на капитала са 
регистрирани и от Цен-
трален депозитар АД. 

След вливането цялото 
имущество на “Софарма 
Логистика” премина към 
търговската компания 
при условията на общо 
правоприемство.

▶

▶

Резултат
И компанията 
майка отчита 
ръст   

Фармацевтичният хол-
динг “Софарма” АД, който 
е мажоритарен собстве-
ник на “Софарма Трей-
динг”, също отчете по-
високи приходи. 

През октомври 2010 
г. синият чип реализи-
ра ръст в продажбите с 
1% спрямо същия месец 
на 2009 г. Минималният 
ръст дойде благодаре-

▶

▶

ние на повечето приходи 
от износ, които се пови-
шиха с 4%, а продажби-
те на вътрешния пазар 
намаляха с 4%. За януари 
- октомври приходите 
на “Софарма” АД се пови-
шиха със 17% на годишна 
база.

В началото на ноември 
фармацевтичният хол-
динг създава търговско 
дружество в Полша. 

Целта на българския 
производител на лекар-
ства е да засили при-
съствието си на полския 
пазар.

▶

▶

него диверсификацията на 
портфейла на дружеството 
също е оказала положител-
но влияние при постигна-
тите резултати. “Инвес-
тирахме в разширение на 
дейността за доставка на 
консумативи и имаме до-
говори за доставката на 
медицинско оборудване, 

са благодарение само на 
производителя “Софарма”, 
категоричен е шефът на 
търговската компания. По 
думите му “Софарма Трей-
динг” запазва лидерските 
си позиции в болничния и 
аптечния сегмент.

На сесията вчера по по-
зицията на “Софарма Трей-

динг” бяха сключени три 
сделки, в които 1000 лота 
смениха собственика си. 
Цената на книжата не се 
промени и остана на ниво 
1.453 лв. за акция. Пазар-
ната капитализация на тър-
говската компания е 47.8 
млн. лв.

атанас Христов

Дистрибутираме продуктите на “Софарма”, но не ексклузивно, затова не трябва да се спекулира, че добрите ни резултати са благодаре-
ние само на собственика ни, твърди Димитър Димитров, изпълнителен директор на “Софарма Трейдинг” аД
▶

СНиМкА МАРиНА АНгеЛоВА
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Свитите бюджети на малки-
те и средните предприятия, 
липсата на сигурност сред 
потребителите, както и 
кризата в икономиката като 
цяло са основните причини 
за срива на автомобилния 
пазар в България, едино-
душни са компаниите вно-
сители на нови коли. Както 
стана ясно от месечния до-
клад на Европейската асо-
циация на производителите 
на автомобили (ACEA) от 
този вторник, търсенето 
на чисто нови возила пада 
в целия Европейски съюз, 
но спадът е най-драмати-
чен в България, където за 
януари - октомври броят 
на новорегистрираните ав-
томобили е бил с 35.6% 
по-малък в сравнение със 
същия период на миналата 
година.

малкият и средният 
бизнес изчезнаха от 
пазара
Влошеният бизнес климат 
в България повлия значи-
телно на продажбите на 
нови леки автомобили през 
2010 г., казва Стоян Желев, 
директор на „София Франс 
Ауто” и председател на 
Асоциацията на автомо-
билните производители в 
България. Осъществените 
сделки са били основно 
с големи международни 
компании и с физически 
лица, а малкият и средни-
ят бизнес практически са 
спрели да инвестират.

Три пъти надолу
„За да илюстрираме сри-
ва на продажби на нови 
автомобили в България, 
ето няколко цифри: през 
2008 се продаваха средно 
по 4500 коли на месец, а 
през 2010 г. - по 1500 коли 
на месец, т.е. три пъти по-
малко”, казва Светослав 
Томов, мениджър Пазар-
ни анализи и планиране 
в „Тойота Балканс”. Този 
пазар е загубил около 70% 
от обема си за последните 
24 месеца в резултат от на-
влизането и разрастването 
на икономическата криза в 
страната. Повишението на 
безработицата и заплаха-
та от загуба на работното 
място, както и повишените 
лихвени равнища на кре-
дити и лизинги направиха 
хората по-предпазливи, що 
се отнася до дългосрочно 
изплащани покупки, до-
пълва Томов.
 
несигурност
„Очевидно развитието на 
пазара на автомобили е 
функция на състояние-
то на цялата икономика”, 
смята Филип Китов, ди-
ректор Маркетинг и кому-
никации в „Балканстар”. 
Според него причините 
за този драстичен срив са 
забавянето на икономи-
ческия цикъл като цяло, 
свиването на вътрешното 
потребление, финансови-
те затруднения при мно-
го бизнеси, скъпият или 
липсващ финансов ресурс, 

Търговците продават в пъти по-малко автомобили и не предвиждат промяна през следващата година

Автомобилният сектор остава в тежка криза

психологическата неси-
гурност у купувачите.

Липса на кредитен 
ресурс
През последните две го-
дини вследствие на срива 
в световните финансови 
пазари и последвалата 
икономическа рецесия в 
икономическите региони 
на света, които пряко имат 
отражение върху икономи-
ката на България, факто-
рите на успеха на автомо-
билния пазар в България 
през 2000-2008 г. обърнаха 
знака на своето действие, 
заявява Александър Ми-
ланов, управител на BMW 
Group България. Според 
него ръстът в този период 
е бил задвижван основно 
от свободния достъп до 
кредитен ресурс, разра-
стването на строителния 
сектор, както и ръстът на 
реалната икономика и чуж-

дите инвестиции.

Трудното  
възстановяване
Повечето компании не пред-
виждат промяна на пазар-
ната ситуация през след-
ващите месеци. Дори най-
оптимистично настроените 
предричат незначителен 
ръст в рамките на някол-
ко процента. Според тях за 
възстановяването на този 
сегмент е необходимо, от 
една страна, обикновените 
потребители да възвърнат 
спокойствието си относно 
собствената си финансова 
ситуация, а от друга - малки-
те и средните предприятия 
отново да получат достъп до 
кредитни ресурси. Изразява 
се и надежда за по-сериозна 
намеса на държавата, която 
да подкрепи фирмите и да 
възобнови собствения си 
автопарк. 

пламен Димитров

Компаниите купуват коли само 
при крайна необходимост
След приключване на 
обявените обществени 
поръчки за нови автомоби-
ли през 2009 г. нови такива 
почти не се обявяват. Лип-
сата на правителствена 
програма за съдействие на 
малкия и средния бизнес 
само задълбочи пробле-
мите. Вследствие на тези 
негативни сигнали фир-
мите предприеха масово 
програми за съкращение 
на разходите и подготовка 
за оцеляване в условия на 
тотална криза и закупува-
ха автомобили само при 
крайна необходимост.

Всеизвестен факт е 
и пълната липса на 
каквито и да е екологични 

 Малкият 
и средният 

бизнес практически 
спряха да 
инвестират

Стоян Желев,
директор на „София Франс Ауто” 
и председател на Асоциацията 
на автомобилните производи-
тели в България

ните 20 години и още 
дълго време ще жънем 
плодовете на тази недал-
новидност. 

Надявам се, че 
достигнахме дъното или 
че поне ще го достигнем 
тази зима. Промяната 
на тенденцията зависи 
от това дали бизнесът и 
потребителите ще възста-
новят оптимистичните 
си оценки за развитие-
то на икономическата 
ситуация в България и ще 
започнат да инвестират и 
потребяват отново. Във 
всички случаи ще трябват 
години, за да се възстано-
вят нивата на продажби 
от 2008 г.  

ограничения или стимули 
при регистрацията на 
автомобили в България. В 
това отношение нищо не 
е направено през послед-
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Автомобилният сектор остава в тежка криза

Трябва да върнем 
доверието  
на пазара
Статистическите 
данни, обобщени 
в месечния бюлетин 
на Асоциацията на 
производителите на 
автомобили в Европа, 
отразяват състоянието 
на автомобилния бизнес 
в момента, но също и 
тренда на пазара, който 
за съжаление остава 
непроменен за България 
вече почти 2 години.

За да видим подобрени 
резултати от 
българския пазар, първо, 
икономиката трябва да 
заработи на по-бързи 
обороти, да постъпи 
свеж ресурс в системата. 
Не виждам как това 
може да се случи 
преди края на първото 
тримесечие на 2011 г. И 

Трябва да 
постъпи 

свеж ресурс в 
системата

Филип китов,  
директор Маркетинг и комуни-
кации в „Балканстар”

на второ място, трябва 
да върнем доверието 
на пазара. В този 
смисъл с лек оптимизъм 
планираме 2011 да 
бъде малко по-добра от 
предната година и като 
обеми, и като финансов 
резултат. 

Фазата на ръст 
ще закъснее с 
няколко месеца
Поради спецификата 
на българската 
икономика, базирана 
отчасти на рискови, 
отчасти спекулативни 
фактори на растежа, 
се повиши рискът 
в цели отрасли и на 
икономиката. Спадът 
в реализацията 
на основните 
икономически 
субекти, особено 
на онези, зависими 
от вътрешното 
потребление, доведе 
до необходимост 
от коренно 
преизчисляване на 
бизнес планове, 
преструктуриране на 
разходи, включително 
на кредити и най-
лошото - влошено 
обслужване на 
съществуващи кредити 
и нисък морал на 
разплащанията.

Наред с 
продължаващата 
вече години практика 
на забавяне на 
разплащанията в 
страната и пред 
физическите лица, 
и пред фирмите 
на първо място 
възникна въпросът 
за консолидиране на 
фирмените финанси 
и предотвратяване 
или ограничаване 
на действието на 

Ръстът 
няма 

да надвиши 
едноцифрени 
проценти

александър миланов, 
управител на BMW Group 
България

допълнителни 
рискове. Разбира се, 
през този процес 
преминаха и банки, и 
лизингови дружества, и 
застрахователи. 

Ако се съобразим 
с ниските нива на 
реализация през 2010 
г., нашето очакване 
е, че през следващата 
година на пазара ще 
се наблюдава ръст 
на реализацията, но 
едва ли може да се 
очаква този ръст да 
надвиши едноцифрени 
проценти. Моето 
очакване е, че 
следващата фаза на 
растеж ще бъде по-
плавна и, надявам 
се, по-стабилна. 
Нормално е фазата на 
ръст в потреблението 
да закъснее няколко 
месеца от началото 
на ръста в брутния 
вътрешен продукт. 

Рязко намаляха и обществените 
поръчки за държавните институции
Фирмите, които до 
2008 г. обновяваха 
автомобилния си 
парк редовно, сега 
внимателно обмислят 
подобни инвестиции 
и често удължават 
срока на експлоатация 
на наличния си 
парк. Рязко намаляха 
и обществените 
поръчки за различни 
държавни институции. 
Всичко това повлия 
драматично на 
крехкия пазар на нови 
автомобили у нас. 

Общата 
икономическа 
обстановка в света, 

Обстановката 
е много 

трудно предвидима

Светослав Томов,
мениджър Пазарни анализи и 
планиране в „Тойота Балканс”

в Европа и в нашата 
страна е много трудно 
предвидима. Дори 
изтъкнати анализатори 
се изказват доста 
предпазливо за 
бъдещето. Дори 
оптимистите 
признават, че 
възстановяването (ако 
има такова) ще бъде 
бавно, мъчително 
и най-вероятно 
придружено от нови 
спадове.

Според нашите 
прогнози догодина 
пазарът ще е близък 
до резултатите от тази 
година. Възможен е 

слаб спад (в рамките 
на 5-7%). Ръст засега е 
трудно да се планира. 
Нито една фирма не 
предвижда увеличение 
на бюджетите си 
за автомобили. От 
страна на държавните 
институции също 
не се очаква бюджет 
за подновяване на 
автопарка. Като 
цяло очакваме 
потреблението да 
остане на ниски 
равнища, като това 
важи в огромна 
степен и за големите и 
внимателно планирани 
„семейни” покупки 
като автомобилите. 

35.6 
▶  процента е спадът на 
регистрираните нови 
автомобили за  януари - 
октомври спрямо същия 
период на миналата 
година

▶ Ситуацията в авто-
мобилния бранш остава 
сложна, но продажбите 
се стабилизират на ниво 
от около 1500 автомоби-
ла месечно

1389 
▶  коли са били 
регистрирани през 
октомври 2010 г., с 9.3% 
по-малко от същия месец 
преди година



„Холдинг Пътища”: Не 
сме нарушили закона
Публичната компания готви отговор на становището на Комисията за 
финансов надзор за нарушения в компанията
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В открито писмо до меди-
ите от „Холдинг Пътища” 
категорично отричат да са 
нарушили българското за-
конодателство във връзка 
с увеличението на капи-
тала на три от дъщерните 
дружества. От публичната 
компания твърдят, че не са 
уведомени от Комисията 
за финансов надзор (КФН) 
за нарушение на „Холдинг 
Пътища” АД и неговите 
дъщерни дружества.

заключения
В сряда КФН публикува 
информация, от която ста-
ва ясно, че представлява-
щият дружеството Орлин 
Хаджиянков е скрил важна 
информация от акционе-
рите. Казусът е проверката 
за увеличението на капи-
тала на „Видапътстрой” 
АД, „Пътностроителна тех-
ника” АД и „Пътстройин-
женеринг-М” АД, които 
доскоро се контролираха 
от „Холдинг Пътища”. 
Публичното дружество 
„Холдинг Пътища” АД е 
ощетило инвеститорите си, 
като не е представило на-
време вътрешна информа-
ция, показаха резултатите 
от проверката на КФН. До 
3 август трите дружества се 
контролираха от „Холдинг 
Пътища” чрез „Пътища и 
магистрали” АД, в което 
холдингът е почти 100% 
собственик. 

На 3 август съветът на 
директорите на „Пътища и 
магистрали” АД решава да 
увеличи капитала на трите 
дружества. След увеличе-
нието мажоритарен соб-
ственик на „Видапътстрой” 
става „МолестоТрейдинг 
(Оувърсийз) Лимитид”, 
Кипър, а в останалите две 

Изследване на Gfk 
показва, че определя-
щият фактор за избора 
на клиентите все още 
е цената

Парите, изразходвани за пе-
рилни препарати, се увели-
чават средно с 3% на година. 
Проучване на Gfk показва, 
че през 2008 г. хората са 
похарчили 98.5 млн. лв. за 
перилни препарати, година 
по-късно сумата вече е 100.8 
млн. лв., а за края на 2010 се 
очаква тя да достигне 103 
млн. лв. Същата е тенден-
цията и при омекотителите 
и препаратите за миене на 
съдове. 

и все пак цената
За да оцелеят в пренаситения 

Потребителите харчат повече пари за перилни препарати
пазар на перилни препарати 
в България, производители-
те трябва да променят стра-
тегиите си, като измислят 
иновации на базата на еко-
логично чисти технологии 
- освен този извод изслед-
ването показва, че подобре-
нията в опаковките също са 
решаващи за привличането 
на клиенти. Според „Хайат 
България” компаниите тряб-
ва да увеличат пазарните си 
канали, като въведат нови 
технологии. 

Данните на Gfk показват, 
че определящ фактор за из-
бора на перилен и почистващ 
препарат е цената. Средната 
цена за потребителя за ки-
лограм прах за пране е под 
3.50 лв. На един купувач се 
падат средно по 11.44 кг на 
година. Миналата година на 

един купувач са се падали 
11.07 кг. 

Всеки ден нови  
продукти
„Данните от проучване-
то показват, че хората са 
традиционалисти, които 
трудно променят предпо-
читанията си”, коментира 
Орхан Идил, член на борда 
на директорите на „Хайат 
Холдинг”. Според него по-
тенциалът за развитие на 
този пазар е в новите форми 
и видове препарати. По 
думите му скоро може да 
се очакват нови продукти 
в категорията препарати с 
добавен парфюм, защото 
последната иновация е била 
точно такава, а компаниите 
са се радвали на голям кли-
ентски интерес.                

▶ Компаниите за перилни препарати трябва да се обърнат към нови пазари, за да са 
успешни, смятат от „Хайат България”

най-големият акционер от-
ново е кипърска офшорка 
- „Синистро Трейд Лими-
тид”.

Орлин Хаджиянков, който 
е представляващ „Холдинг 
Пътища”, е присъствал на 
заседанието, на което е ре-
шено за увеличението на 
капитала на трите дъщерни 
дружества, с което е узнал 
вътрешна информация, от-
насяща се пряко до „Хол-

динг Пътища” АД, се казва 
в решението на КФН.

отговор
В писмото си „Холдинг 
Пътища” уточняват, че до 
момента няма наложено 
административно наказа-
ние на публичната компа-
ния. От холдинга добавят, 
че в свое писмо КФН ги е 
уведомила, че има открита 
процедура за налагане на 

административно наказа-
ние. „Според същото писмо 
КФН ни дава възможност 
да дадем своето станови-
ще във връзка с техните 
твърдения”, се казва още в 
писмото на „Холдинг Пъ-
тища”. 

Подобно беше обяснени-
ето и на зам.-председателя 
на КФН Димана Ранкова, 
която уточни, че все още 
няма наложена санкция на 

дружеството или на шефо-
вете му, тъй като практи-
ката изисква компанията 
да даде своето обяснение 
и тогава надзорът да реши 
дали и какво ще е наказа-
нието. „Холдинг Пътища” 
АД ще отговори в срок на 
регулаторния орган, като 
нямаме никакво основа-
ние да смятаме, че сме 
извършили каквото и да 
било нарушение и че ад-

министративна мярка ще 
ни бъде наложена”, пише 
в писмото на публичния 
холдинг.

Вчера книжата на „Хол-
динг Пътища” се понижиха 
минимално с 0.18%. По 
позицията на дружеството 
бяха сключени 11 сделки, 
в които 3822 лота смениха 
собственика си. Цената на 
затваряне се сви до 0.541 
лв. за акция.                       

„Холдинг пътища” и трите дъщерни компании, в които дружеството загуби контрол, са в консорциума, който строи Лот 4 на  
магистрала „Тракия”                                      Снимка марина ангелова

▶



Нововъзникващите 
пазари вдигат резулта-
тите на производителя 
на бира

Вторият по големина про-
изводител на бира в света 
SAB Miller отчете 7% ръст 
на приходите за първите 
шест месеца на финансо-
вата година. Към края на 
септември приходите на 
компанията достигнаха 14.2 
млрд. USD. Печалбата на 
производителя на марките 
Grolsch и Peroni пък нарасна 
до 1.69 млрд. USD спрямо 
1.49 млрд. USD година по-
рано.

Пазари
Около 80% от печалбата на 
компанията се дължи на но-
вовъзникващите пазари. От 
SAB Miller обаче посочиха, 
че въпреки че пазарите в 
Африка и Азия напълно са 
се възстановили, продажби-
те в Западна Европа остават 
слаби заради високата без-
работица.

Очаквания
Компанията има смесени 
очаквания за бъдещите си 
резултати. „Нововъзниква-
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SAB Miller отчете 7% ръст 
на приходите за полугодието

Руският енергиен 
гигант иска дял в газо-
преносната мрежа на 
Украйна

Руският газов гигант „Газ-
пром” обяви, че ще създаде 
смесено дружество с укра-
инската газопреносна ком-
пания „Нафтогаз”. С това 
на практика европейските 
компании ще бъдат изклю-
чени от проекта.

Логична крачка
Шефът на „Газпром” 
Алексей Милер и украин-
ският министър на енерге-
тиката Юрий Бойко са се 
срещнали в Москва в сряда 
и са обсъдили възможните 
варианти за смесена компа-
ния. Предстои да се изготви 
оценка на активите, които ще 
бъдат апортирани в новото 
дружество. „Създаването на 
смесено предприятие е необ-
ходима и напълно логична 
крачка”, коментира Милер. 
Според него за разлика от 
планирания многостранен 
консорциум с европейски 
партньори смесеното дру-
жество между „Газпром” и 
„Нафтогаз” ще бъде „реален 
инструмент за бизнес”.

„Газпром” и „Нафтогаз” ще 
правят смесено дружество

GM се върна успешно на борсата
Акциите на автомо-
билната компания 
поскъпнаха с над 9% 
през първия ден на 
търговия

Американският автомоби-
лен гигант General Motors 
(GM), който почти фалира 
миналата година, отново се 
върна на фондовата борса 
след първично публично 
предлагане на акции за 20 
млрд. USD. През първия 
ден на пазара вчера книжата 
поскъпнаха с 9.1%.

Компанията пласира обик-
новени акции за общо 15.8 
млрд. USD. Заедно с префе-
ренциалните акции за 4.35 
млрд. USD и опцията за 
допълнителна продажба на 
непублични дялове цялата 
сума може да надвиши 23.1 
млрд. USD. Това ще помогне 
на главния изпълнителен 
директор Дан Акерсън да 
върне част от налетите от 
държавата 49.5 млрд. USD за 
спасяване на компанията. 

Предлагане
Собствениците на GM про-
дадоха 478 млн. обикновени 
акции на цена от 33 USD 
едната. Това е второто по 
големина първично публич-
но предлагане в САЩ след 
това на Visa през март 2008 
г., когато операторът на кар-
тови плащания набра 19.7 
млрд. USD.

Финансовото министер-
ство предложи 358.5 млн. 
акции по време на IPO-то, 
което е с около 95 млн. броя 
повече, отколкото планира-
ше. Пенсионният и здрав-
ноосигурителен фонд на 
автомобилните работници 

пласира още 18 млн. акции, 
показват данните на GM. От 
опцията за допълнителна 
продажба правителството 
предложи 14.3 млн. книжа, а 
фондът - 2.7 млн. броя. След 
операцията делът на финан-
совото министерство ще на-
малее от 61 на 33%, а фондът 
вече ще притежава 14 вместо 
20%. Канада и Онтарио, ко-
ито предоставиха общо 10.6 
млрд. USD за спасяването на 
GM, възстановиха 1.1 млрд. 
USD от инвестицията си. Те 
общо продадоха 30.4 млн. ак-
ции, с което делът им намаля 
до 9.3%.

Китайският партньор на 
GM пък SAIC Motor Corp. 
придоби 0.97% от акциите 
в компанията за 500 млн. 
USD.

Важна крачка
Първичното публично пред-
лагане на GM е „важна крач-
ка за възстановяването на 
компанията, както и за връ-
щането на парите на данъко-
платците”, каза финансовият 
министър Тимъти Гайтнър. 
По думите му държавната 
инвестиция не само е помог-
нала за спасяване на работни 
места по време на икономи-
ческата криза, но е дала и 
стабилна основа за растеж на 
автомобилната индустрия.

За третото тримесечие на 
годината автомобилната ком-
пания отчете чиста печалба 
от 2.16 млрд. USD. С това об-
щият й финансов резултат за 
деветте месеца достигна 4.77 
млрд. USD. Дан Акерсън оба-
че предупреди, че за послед-
ното тримесечие на годината 
резултатът ще е значително 
по-нисък, макар че ще бъде 
положителен.                        

▶ Главният изпълните-
лен директор на GM Дан 
акерсън трябва да върне 
на данъкоплатците общо 
49.5 млрд. USD

Отношения
Киев и ЕС 
се срещат в 
Брюксел

Съобщението за подгот-
вяното смесено предпри-
ятие се появява само бро-
ени дни преди началото на 
срещата на върха между 
ЕС и Украйна, която ще се 
проведе на 22 ноември в 
Брюксел.

Очаква се ЕС да предложи 

▶

▶

на Украйна план за дейст-
вие за безвизово пътува-
не, за което Киев отдавна 
настоява.

Отношенията между 
двете страни напоследък 
не са особено топли заради 
забавянето на работата 
по няколко споразумения, 
както и заради доклади-
те, че правителството 
упражнява натиск върху 
неправителствените 
организации, медиите и 
опозицията.

▶

9.1 
▶ процента по-скъпо се 
търгуваха акциите на 
автомобилната компания 
през първия ден на бор-
сата

0.97 
▶ процента от акциите 
на General Motors е придо-
бил китайският партньор 
на компанията SAIC

щите пазари са добре, макар 
че някои от тях пострадаха 
от въведените данъци”, ка-
за главният изпълнителен 
директор Греъм Макей. По 
думите му обаче перспекти-
вите пред развитите пазари 
в Европа и Северна Амери-

ка не са оптимистични.
Предимство за компанията 

са евтините суровини в мо-
мента. От SAB Miller очакват 
цените на ечемика да останат 
ниски до края на март 2011 г., 
а след това леко да започнат 
да се покачват.               

неуспех
Идеята за консорциум с ев-
ропейски компании се появи 
за първи път през 2002 г., 
но така и не се реализира. 
Въпреки това ЕС искаше да 
работи с „Нафтогаз”, за да 
си гарантира редовни газови 
доставки. Според ЕС случа-
ите на спиране на газоснаб-
дяването през последните 
години се дължат в голяма 
степен на лошото управле-
ние и корупцията в украин-
ската фирма. 

Следваща стъпка
Като част от споразумение-
то „Газпром” може да даде 
достъп на „Нафтогаз” до га-

зови находища в замяна на 
частична собственост върху 
газопреносната мрежа в Ук-
райна, която е стратегически 
актив за страната. Преди ня-
колко месеца Милер каза, 
че създаването на смесено 
предприятие ще бъде първа-
та стъпка към пълното слива-
не на компаниите. Тъй като 
„Газпром” е много по-голяма 
от украинския си партньор, 
това на практика означава 
руската компания да погъл-
не „Нафтогаз”. Това обаче 
противоречи на уверенията, 
които Украйна е давала на 
Европа, и ще предизвика 
бурни протести от страна на 
опозицията.                          

Около 80% от печалбата си компанията прави на 
нововъзникващите пазари
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   8,483.00     8,465.00  
Калай LME USD/т   25,125.00     25,125.00  
Олово LME USD/т   2,383.00     2,403.00  
Цинк LME USD/т   2,255.00     2,270.00  
Алуминий LME USD/т   2,329.00     2,356.00  
Никел LME USD/т   22,190.00     22,225.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,245.00     2,220.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1343 1344
Сребро LME USD/тр.у. 25,77 25,79
Платина LME USD/тр.у. 1640 1648
Паладий LME USD/тр.у. 659 665
Родий LME USD/тр.у. 2,330.00 2,530.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,61 -
Брент ICE USD/б 84,34 -
Газьол ICE USD/т 714,25 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,96 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,28 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 230,07
Царевица Yellow CBT USD/т 207,27
Ечемик Feed ASX USD/т 186,58
Памук No.2 NYBOT USD/т 2716,05
Какао  NYBOT USD/т 2,844.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4362,87
Соя No.2 ICE USD/т 448,11
Захар White NYSE LIFFE USD/т 679,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

17.11.2010	г.

157,92 157,15 156,38 156,00 154,07 154,07   
11,91 11,85 11,79 11,77 11,62 11,62   
84,42 84,01 83,60 83,19 81,96 81,96   
100,98 100,49 100,00 99,51 98,04 98,04   
775,37 771,61 767,85 764,08 752,79 752,79   
177,26 176,42 175,57 174,73 168,82 168,82   
80,75 80,36 79,97 79,58 77,64 77,64   
158,62 157,86 157,10 156,33 152,52 152,52   
316,59 315,08 313,57 312,06 301,51 301,51   
203,99 203,02 202,05 201,08 194,28 194,28   
241,63 240,48 239,32 238,17 230,12 230,12   
85,26 84,85 84,45 84,04 81,20 81,20   
239,26 238,12 236,98 235,85 227,87 227,87   

до	15.00	ч.	на	17.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41717 0,00746
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,35111 0,02985
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,41953 0,00401
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45675 -0,00195
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,18411 0,01950
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,95214 0,00387
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62351 -0,00011
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30382 0,00555
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,87043 0,01737
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64566 0,00054
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,03258 -0,02945
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,61104 0,00755
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,19748 0,02655
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73852 0,01091
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26547 -0,00528
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 -0,00117
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17028 0,00171
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,59169 0,00183
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,38953 -0,00527
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11323 0,00542
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,29825 0,01478
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93398 -0,03359
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55215 -0,00424
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,62182 0,00046
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08111 -0,00504
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11070 0,00459
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,83040 0,01925
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,93261 0,05518
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,45080 0,01396
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,05308 0,00350
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1933,12000 -26,37000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 19.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 19.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	18.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0305	лв. 1.0151	лв. 1.0254	лв. 1,60	% 	2,25	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1863	лв. 	1,1863	лв. 3,54	% 4,04	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	17	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	18/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,228415 € 1,252983 € 1,222273
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,903515 € 0,921585 € 0,898997

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,879484 € 0,897074 € 0,875087

Цените са валидни за поръчки, подадени на 15/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	19/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,145826  лв. 1,145826  лв. 1,145826  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 19/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.5328 4.5555  4.7141            4.5328  4.4421   -11.97% 15.71% -16.82% -24.41% 21.01.2008
фонд в акции 6.9547 6.9895  7.2329            6.9547  6.8156   -1.82% 14.24% -5.08% -12.08% 23.01.2008
фонд в акции 10.1655 10.3180  10.5721            0.0000  0.0000   1.05% 0.10% 1.27% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0920    2.0920    -16.06% 28.75% -21.06% -57.34% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4777    2.4777    -16.70% 25.32% -21.16% -50.93% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3976  11.3919  11.3748 11.3862 11.3862 11.3919 6.05% 0.12% 6.94% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6750  10.6219  10.5157 10.5688  0.0000 -0.82% 3.53% -1.78% 2.93% 06.10.2008
фонд в акции 9.7346  9.6862  9.5409 9.5893  0.0000 -5.78% 8.44% -7.60% -1.51% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.0235    12.8946    -3.93% 5.70% -6.49% 5.29% 14.12.2005
фонд в акции 7.4562    7.3824    -11.87% 10.49% -17.38% -5.73% 01.03.2006
фонд в акции 4.1835    4.1421    -29.23% 12.78% -30.55% -18.15% 21.06.2006
фонд в акции 7.6294    7.4072    -6.48% 11.99% -5.06% -10.20% 05.02.2008
фонд в акции 11.1665    10.8413    5.65% 12.86% 6.92% 2.94% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1778    12.1778    7.34% 0.17% 8.42% 8.37% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5399    82.2510  82.5399  -0.47% 1.36% -2.87% -4.37% 20.11.2006
фонд в акции 47.4855    47.2481  47.4855  -8.50% 2.49% -11.69% -13.15% 20.11.2006
фонд в акции 63.8019    63.4829  63.8019  -7.45% 4.96% -7.46% -11.58% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.6720    95.2328    -6.54% 3.37% -8.25% -1.08% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.4950    77.3264    -5.93% 3.48% -7.38% -7.28% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31986    1.31722    5.59% 0.74% 6.42% 5.72% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07660    1.07016    -0.25% 4.08% -1.78% 1.44% 01.12.2005
фонд в акции 0.73639    0.72545    -5.79% 8.10% -9.07% -6.47% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74065    0.73621    0.91% 2.54% 1.52% -10.61% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05294    1.04979    2.64% 0.43% 3.53% 3.28% 07.05.2009

Смесен - балансиран 96.9554    95.9906    -6.10% 6.36% -9.66% -0.72% 07.12.2005
Смесен - балансиран 101.6870    100.6752    -7.80% 5.43% -11.41% 0.25% 06.03.2006
фонд в акции 81.6408    80.4254    -9.87% 9.07% -14.47% -2.47% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.6981    123.6981    7.67% 0.46% 8.25% 7.21% 31.10.2007
Смесен - консервативен 93.8618    93.4867    3.97% 2.40% 2.18% -2.28% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.4499  107.3426  107.0206  107.3426  4.81% 0.64% 5.36% 5.24% 01.07.2009
 фонд в акции 101.0000  100.0000  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
            
Смесен - балансиран 4.7433     4.7149     -3.54% 7.68% -5.40%*** 4.70% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8875  0.8831   0.8809   0.8765     -16.60% 13.40% -20.58%*** -8.44% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0661     16.9471     -8.89% 6.85% -11.39% 9.13% 28.09.2004
фонд в акции 10.4362    10.2912     -14.49% 8.93% -18.21% 0.74% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1299     1.1132     -12.79% 11.39% -13.49% 0.90% 10.05.2004
фонд в акции 0.7637     0.7524    9.46% 16.78% 10.10% -6.67% 04.10.2006
фонд в акции 1.0428     1.0274    18.93% 10.42% 15.76% 0.91% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.1663  130.9702  130.7088    3.77% 3.22% 6.65% 6.07% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0205  14.0205  13.8817    -6.83% 8.19% -9.11% 1.62% 17.12.2004
фонд в акции 0.7270  0.7198  0.7127    -2.98% 15.22% -7.49% -7.18% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 797.9865    792.0165    2.32% 5.55% 1.35% -8.07% 09.05.2008
фонд в акции 716.4219    711.0621    1.05% 6.87% 0.07% -11.28% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4740    11.4740    5.56% 1.18% 5.83% 2.90% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.1298    120.1298    0.09% 5.16% -1.59% 2.15% 30.01.2005
фонд в акции 6.7409    6.7409    -4.30% 10.24% -7.91% -7.88% 30.01.2006
фонд в акции 10.1565    10.1565    0.87% 2.32% 1.02% 0.87% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5220  0.5194  0.5168    -0.84% 7.62% -3.03% -19.65% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7404  0.7378  0.7352    -0.82% 3.29% -1.44% -9.66% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0019  1.0004  0.9989    3.89% 1.07% 4.42% 0.01% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
ФФонд на паричен пазар 1.2756  1.2737  1.2718     5.32% 0.20% 6.13% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2978  1.2939  1.2900     5.88% 0.83% 6.60% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8586  0.8552  0.8518     -1.25% 2.91% -2.75% -3.29% 16.03.2006
фонд в акции 0.6216  0.6185  0.6154     -7.88% 5.20% -10.60% -9.76% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7100  0.7072  0.7044     -6.97% 4.06% -8.16% -11.77% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 1.0404  1.0404  1.0404     N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1863    1.1863    3.54% 0.12% 4.04% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0305    до 90 дни  над 90 дни   1.60% 3.31% 2.25% 0.39% 12.09.2005
     1.0151  1.0254      
             
Смесен - балансиран 7.6523    7.6523    -6.84% 9.85% -7.14% -5.51% 01.03.2006
фонд в акции 6.5745    6.5745    -6.22% 9.25% -9.03% -8.50% 01.03.2006
фонд в акции 2.9225    2.9225    4.21% 14.52% 2.81% -28.78% 05.04.2007
фонд в акции 10.4516    10.4516    0.22% 1.91% 1.24% 2.31% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7783                                         0.774 5                              0.7726                                   0.7668               0.7668 0.7706   0.7515 5.68% 11.77% 4.64% -5.74% 22.05.2006
фонд в акции 0.4337                                       0.4316                           0.7726                                   0.4273                 0.4273 0.4294   0.4188 3.97% 15.39% -2.35% -21.30% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 108.6307                                          107.2962                                              106.4955    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 323.6470    322.6776    3.55% 0.44% 4.19% 7.03% 17.11.2003
 13.5224    13.2560    2.71% 2.54% 2.73% 6.03% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2220    11.8626    -0.41% 5.47% -1.37% 3.76% 27.12.2005
фонд в акции 8.5250    8.2742    -3.07% 11.37% -5.55% -3.43% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9323    20.9323    3.22% 4.26% 3.10% 1.47% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5830    6.5501    -2.72% 4.95% -4.84% -11.36% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9997    7.9597    -1.76% 4.94% -3.16% -6.24% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8022    11.7728    8.54% 2.95% 9.05% 5.22% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1821    1.1584    -3.38% 5.08% -4.25% 4.09% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0494    1.0389    -0.38% 3.98% 0.32% 2.00% 10.06.2008

N/A 13.5025  12.2041   8.5124  
324.2934 N/A 12.1621 8.4832  
325.9092 13.3892 N/A 8.4414  
325.9092 13.3892 12.1022 N/A  

УД	РЕАл	ФиНАНС	
АСЕт	МЕНиДжМъНт

Взаимен	Фонд Валута
Емисионна	стойност	за	1	дял Доходност

до	50000 над	50000	до	
100000

над	
100000

От	началото	
на	годината	

ДФ	Реал	Финанс	
Балансиран	Фонд BGN 0.7160 0.7145 0.7124 -8.23%

ДФ	Реал	Финанс	
Високодоходен	Фонд BGN 0.6739 0.6725 0.6705 -8.70%

Разходите за емитиране са включени в посочените цени и са:
- до 50000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.5% от НСА на дял.
- до 100000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.3% от НСА на дял.
- над 100000 лв. няма разходи за емитиране.

Цените са валидни за поръчки подадени на 17.11.2010 г. 
тел.	+359	52	653	830,	www.rfasset.eu

ВАлУтА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,39 1,39 1,4 1,39
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,87 0,87 0,87 0,87
ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,98 112,01 113,25 111,84
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,38 1,38 1,38 1,37
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,15 8,16 8,19 8,13
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,29 9,3 9,32 9,25
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,41 1,41 1,43 1,41
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,41 1,41 1,42 1,4
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 270,45 270,75 272,74 270,26
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5 24,53 24,71 24,51
РУСКА РУБЛА RUB 42,79 42,83 43,18 42,75
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,97 3,97 3,98 3,96

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 18.11.2010 г.
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Цената на 
златото 
отчете 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Лондон 
достигна 1350 USD/
тр.у. Голяма помощ 
на метала оказа 
слабият долар, кой-
то върна интереса 
на инвеститорите 

По време на 
борсовата 
сесия в чет-

въртък измерителят 
добави 202 пункта 
към стойността си. 
Причината за пови-
шаването на япон-
ските книжа стана 
поевтиняването 
на йената спрямо 
еврото

индекс на деня

2.06
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 10 014 пункта

Стока на деня

7.03
▶ процента спечели 
нерафинираната захар 
на борсата в Ню Йорк 
и достигна 624.55 USD/т

Доларът ще продължи да 
поевтинява и през следващата година
Доларът ще бъде най-
слабо представящата се 
валута през 2011 г., такава 
прогноза направиха от 
американската банка 
JPMorgan&Chase Co. Спо-
ред анализаторите там мо-
нетарната политика, която 
води Федералният резерв 
в момента, ще срине курса 
на долара спрямо йената до 
75 USD/JPY.

В доклада на втората 
по големина американ-
ска банка и през 2011 г. 
централните трезори в 
САЩ, Япония и Европа 
ще задържат основните 
си лихви на сегашните 
рекордно ниски нива. За 
анализаторите вариант, в 
който от Фед продължават 
да наливат пари и след 
обявените 600 млрд. USD, 
също не е изключен. Ако 
безработицата продължи 
да се движи около 10% и 
при запазване на сегашната 
ниска инфлация, това е 
напълно възможен сцена-
рий, с който ще се направи 
пореден опит за съживява-
не на икономиката.

В момента основният 
лихвен процент в САЩ е 

на ниво от 0.25%, докъдето 
беше свален през декем-
ври 2008 г. На 5 октомври 
Централната японска банка 
свали основната лихва до 
0.1% и в същото време 
изхарчи 5 трлн. JPY (59.9 
млрд. USD) за изкупуване 
на активи, с което се целеше 
поевтиняването на йената.

От JPMorgan&Chase 
Co. дадоха и прогноза за 
доходността на 10-годиш-
ните държавни облигации 
през 2011 г. В момента 
доходността на държавния 
дълг с падеж през 2020 г. се 

движи около 2.9%, докато 
след година се очаква тя да 
падне до 2.25%. Според до-
клада на банката премията 
при японските облигации 
със същия матуритет няма 
да бъде по-голяма. Това 
заедно със слабия ръст 
на световната икономика 

подсказва за повтаряне 
на ситуацията от периода 
2002-2004 г. Тогава, както и 
сега, икономиката нараства 
с около 3% на годишна 
база. Също така се повтаря 
и големият интерес към 
фондовите и стоковите па-
зари. Всичко това говори, 

че сривът на долара спрямо 
йената е напълно реален, а 
ако се изходи от статисти-
ката преди 16 години, той 
би могъл да достигне 25%.

На последната борсова 
сесия доларът се търгува-
ше за 83.22 USD/JPY, което 

е понижение с 0.03%. На 
1 ноември кросът на двете 
валути стигна 80.22 USD/
JPY - стойност, невиждана 
през последните 15 годи-
ни. По данни на Bloomberg 
от началото на 2010 г. 
доларът е загубил спрямо 
12 от 16-те най-търгувани 

На последната 
борсова 

сесия доларът се 
търгуваше за 83.22 
USD/JPY, което е 
понижение с 0.03%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ В рамките на една година курсът на долара спрямо японската йена се очаква да стигне 75 USD/JPY

Петролът се измъкна от 
дупката, в която беше попаднал

На 
последната 

борсова сесия 
суровият петрол 
с доставка през 
декември поскъпна 
с 1.65% до 81.83 
USD/б

▶ рязкото падане на американските запаси от петрол 
изигра главната роля при поскъпването вчера 

СНимки BloomBerg

Цената на петрола 
отново тръгна нагоре, 
след като в сряда тя 
достигна най-ниското 
си ниво за последните 
четири седмици - 80.36 
USD/б. Най-много 
повлия новината за 
промяната при запасите 
от суров петрол в САЩ 
през миналата седмица.

Според официалните 
данни на американ-
ското министерство на 
енергетиката петрол-
ните запаси в САЩ са 
намалели със 7.3 млн. 
барела, което е най-ряз-
ката промяна от август 
2009 г. Това може да е 
знак, че потреблението 
на петрол в страната 
се подобрява, посоч-
ват анализатори пред 
Bloomberg.
За поевтиняването на пе-
трола през предходните 
три борсови сесии главна 

страната с най-голямо 
потребление на енергия 
в света през миналата 
година заради своето ди-
намично икономическо 
развитие. От началото на 
тази седмица петролът е 
поевтинял с 4.3%, което 
намали преднината му за 

тази година до 2.4%.
На последната борсова 
сесия суровият петрол с 
доставка през декември 
поскъпна с 1.65% до 
81.83 USD/б. При сорта 
Брент поскъпването 
стигна 1.3% до 84.32 
USD/б. 

На послед-
ната бор-
сова сесия 

захарта поскъпна 
с 15 USD заради 
голямото търсе-
не. Спекулациите 
около затягането 
на износа в Индия 
продължава да 
оказва натиск вър-
ху цената

Цена (НСА) на недистрибутивна единица клас А за 17.11.2010 г.

                                                               Pioneer Funds и Pioneer P.F.  
Pioneer Funds и 

Pioneer P.F.  
USD клас EUR клас 

Pioneer Funds - Aмерикански Фонд Пайъниър
Pioneer Funds - Акции от  евро Средиземноморския регион 

и Развиваща се Европа
Pioneer Funds - Японски акции 

Pioneer Funds - Акции на развиващи се пазари
Pioneer Funds - Акции Велик Китай 

Pioneer Funds - Акции от Тихоокеанския Район без Япония
Pioneer Funds - Европейски компании с малка капитализация  

Pioneer Funds - Американски компании със средна капитализация 
Pioneer Funds - Водещи Европейски Компании 

Pioneer Funds - Световни тенденции
Pioneer Funds - Облигации на развиващи се пазари 

Pioneer Funds - Американски Високодоходен
Pioneer Funds - Стратегически доход

Pioneer Funds - Eвропейски корпоративни облигации
Pioneer Funds - Европейски облигации

Pioneer Funds - Краткосрочен в щатски долари
Pioneer Funds - Краткосрочен в евро
Pioneer Funds - Глобален селективен

Pioneer P.F. - Eвро Защитен
Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен

Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен плюс
Pioneer P.F. - Глобален динамичен

Pioneer P.F. - Глобален прогресивен 
Pioneer Funds - Стоков Алфа

Pioneer Funds - Глобални Oблигации Агрегатен
Pioneer Funds - Европейски акции стойност

Pioneer Funds - Американски –ръст- проучвателен
Pioneer Funds - Глобален гъвкав

Pioneer Funds - Абсолютна доходност равновесен
Общо активи от директни продажби на Pioneer Funds и Pioneer 
P.F. в България (без продукт Авангард)

С условията за инвестиране в Pioneer Funds (Фондове “Пaйъниър”) и Pioneer P.F. (Пайъниър П.Ф.) 
можете да се запознаете  във всички клонове на УниКРЕдиТ БУлБАнК Ад или на адрес www.
pioneerinvestments.cz/bg, УниКредит Булбанк Ад създаде безплатната телефонна  линия 
0 800 14 000 (Телефонната линия е на цената на един градски разговор, независимо откъде 
се обаждате.). Предишните резултати от дейността на Фонда нямат по необходимост 
връзка с бъдещите резултати от тази дейност. Стойността на инвестициите и доходът 
от тях могат да се повишат, но и понижат без гаранция за печалба и при съществуването 
на риск за инвеститорите да не си възстановят пълния размер на вложените от тях 
средства. инвестициите във Фонда не са гарантирани от гаранционен фонд, създаден от 
държавата, или с друг вид гаранция.

5,39 3,98

26,25 19,39
2,54 1,87
11,2 8,27
12,75 9,42
9,08 6,71
12,92 9,54
7,45 5,5
6,57 4,86
5,75 4,24
12,58 9,29
9,13 6,74
9,11 6,73
9,75 7,2
10,47 7,73
6,09 4,49
8,26 6,1
 51,02
 55,08
8,17 6,04
6,47 4,78
 46,32
 35,29
63,2 46,67
87,05 64,28
 68,28
105,02 77,55
92,42 68,25
 54,38

€ 88 816 401роля изиграха очаквани-
ята на анализаторите, че 
затягането на паричната 
политика и кредитира-
нето в Китай ще охлади 
икономическия растеж 
на страната и търсенето 
на енергийни суровини 
ще намалее. Китай стана 

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Злато
USD/тр.у.
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Фирмите, които 
предлагат 
екопродукция у нас, 
имат по един цех и 
малко работници 

Докато у нас биохраните 
бавно навлизат на пазара и 
все още малка част от бъл-
гарите си купуват проду-
кти, обозначени със зелен 
етикет “БИО”, в Западна 
Европа отдавна са полуде-
ли по екопродуктите или 
по-популярните органични 
храни. 

“Надяваме се модата по 
биохраните, която властва 
в Западна Европа и САЩ, 
да стане популярна и у 
нас”, казва Живко Сира-
ков - мениджър Продажби 
в “Кондов Екопродукция” 
ЕООД. Фирмата е една от 
над 60-те, които участват 
в първото изложение “Био 
Еко Експо” в НДК, което 
ще продължи до събота (20 
ноември) включително.

Продукцията
Фирмата на Огнян Кондов е 
създадена през 1991 г. Про-
извежда само биопродукти 
- овче и козе сирене, кашка-
вал и овче мляко. “Произ-
веждаме предимно за износ 
- за Германия, САЩ, Холан-
дия, Швеция, Швейцария”, 
обясни Нина Испирска от 

“Кондов Екопродукция”. 
През миналата година дру-
жеството е изнесло 220 т 
продукция за Германия, а за 
САЩ 120 т. Според Живко 
Сираков търговските вери-
ги в България са склонни 
да продават биопродукция. 
Оказва се обаче, че фирмата 
доставя редовно продукти 
само за хипермаркетите 
“Хит” и за “Балев био мар-
кет”. Очаква се да бъдат 
постигнати споразумения и 
с други вериги за хранител-
ни стоки у нас. Всъщност 
продуктите на “Кондов” се 
произвеждат в една мандра 
край Старо село, Ловешко. 
“Мястото е едно от най-
добрите за производство 
на биопродукция у нас”, 
похвали се Живко Сираков. 
В производството работят 
едва около 40 души. Сира-
ков твърди, че всяка година 
сертифициращата фирма 
взима проби от почвите, 
растителността и млякото, 
за да се гарантира на по-
требителите, че продуктите 
наистина са био. 

Разградими торбички
Храните и напитките обаче 
не са единствените, пред-
ставяни от производители 
и дистрибутори на изло-
жението “Био Еко Експо”. 
Седмица след като стана 
ясно, че екоминистерство-

Българските биохрани 
са по-успешни в чужбина

то твърдо е решило да се 
въведе продуктова такса за 
полиетиленовите торбички, 
сред хитовите продукти на 
изложението са биоразгра-
дими опаковки и фолиа. 

“Произвеждаме торбички, 
чували и фолиа от скорбяла 
(нишесте), сорбитол, гли-
кол, соево масло, стеарат 
и 10% полиетилен, който 
е специално обработен”, 
обясни Стилиян Първанов 
от Green way. По думите 
му тези торбички се раз-
граждат за срок от 6 месе-
ца в почвата. Размерът на 
полиетилена е по-малък от 
един микрон и той реално 
не можело да е замърсител. 
Стандартните торбички се 
правят от 98% полиетилен 
и от 2% оксо разградима 
добавка. 

Колко струват
Първанов се опитва да раз-
бие всеобщото мнение, че 
цената на биоразградимите 
опаковки ще е много по-
висока от тази на стандарт-
ните. Цената е само около 
20% по-висока. Например, 
ако една торбичка от стан-
дартен полиетилен стру-
ва 1.5 стотинки, нашите 
биоразградими чантички 
ще струват 1.8 стотинки, 
обясни Стилиян Първанов. 
По думите му чантите на 
Green way се използват и 
предлагат на щандовете в 
“Мосю Бриколаж”, Прак-
тикер”, “Пикадили”, “Фан-
тастико”, “Офис 1” и “Офис 
експрес”. 

Първанов обаче запази в 
тайна каква сума е инвес-
тирал в това производство. 
Отговаря лаконично, че 
просто е инвестирал време 
и средства. “Две години 
сме проучвали дали има 
смисъл да се произвеждат 
биоразградими опаковки 
у нас, откъде може да се 
купи суровина и т.н. Затова 
реалното им производство 
започнахме през август та-
зи година”, каза Стилиян 
Първанов. 

6 години работа - 6 
души персонал
Поредното доказателство, 
че у нас биобизнесът се 

Основният продукт в нашите чанти е нишестето, обясни Стилиян Първанов 
 снимки емилия костадинова 
▶

220 
▶ тона биосирене е 
изнесла през миналата 
година само една 
българска фирма за 
Германия 

ОБЯВЯВАНЕ НА 

КОНКУРС ЗА ОПРЕДЕЛЯНЕ НА ОРГАНИЗАЦИЯ ИЗПЪЛНИТЕЛ ПО 
ПРОЕКТ “ЕВРОПЕйСКИЯТ ХАРАКТЕР НА БЪЛГАРСКИТЕ ВИНА 

ОТ ТРАКИйСКАТА НИЗИНА”

“Едоардо Миролио” ООД със седалище Р. България и адрес на управле-
ние с. Еленово 8943, община Нова Загора, област Сливен, в качество-
то си на Предлагаща организация по мярка “Промоция в трети стра-
ни” от Националната програма за подпомагане на лозаро – винарския 
сектор 2008/2009 г. -2013/2014 г. обявява процедура по открит избор 
за определяне на Организация изпълнител на промоционален проект 
“ЕВРОПЕйСКИЯТ ХАРАКТЕР НА БЪЛГАРСКИТЕ ВИНА ОТ ТРАКИй-
СКАТА НИЗИНА”. Проектът е насочен към вина със защитено наиме-
нование за произход или вина с географско указание.  Целта е промо-
ция на българските вина от Тракийската низина на китайския винен 
пазар и увеличаване продажбите на български вина в Китай. 

Дейностите по проекта са групирани в две части (Лот 1 – “Про-
моционални дейности” и Лот 2 – “Реклама и интернет”). Бюдже-
тът, предвиден за двете части на проекта, възлиза на стойност  не 
повече от 115 940 Евро.  Максималният срок за изпълнение на проек-
та е две години. 

Писмените заявки за участие се депозират от 19.11.2010 г. до 
26.11.2010 г. (до 16 часа), като всеки заявител получава пакета доку-
менти, които е необходимо да бъдат подготвени за участие в Кон-
курса на e-mail: s.taskova@emiroglio.com или на адрес: София 1040, бул. 
„Драган Цанков” 36.

Крайният срок за депозиране на офертите и попълнените според 
изискванията на конкурса документи е 10.12.2010 г. (до 14 часа). 

Ръководител на проекта: Силвия Таскова,  тел: +359 2 969 3110, 
факс: +359 2 969 3109, e-mail: s.taskova@emiroglio.com

развива бавно, е историята 
на малка варненска фирма, 
която произвежда козме-
тика с хума. За 6 години, 
откакто производството 
е стартирало, във фирма 
“Бредис” ООД работят ед-
ва 6 души. Не работим с 
големи търговски вериги. 
Не ни приемат, признава 
Дяко Бояджиев, мениджър 
Продажби в компанията. 
И продължава: предлагали 
сме им оферти, но те не 
искат да работят с непознат 
продукт на българския па-
зар, който да популяризи-
рат. Разчитаме на реклама 
“от уста на уста”, признава 
Дяко Бояджиев. 

Във Варненско фирмата 
продава козметиката с ху-
ма от 6 години, в Плевен 
- от 4.5 години, в Пловдив 
- от 1.5 години, а в София 
- едва от 8 месеца, но про-
дуктите са представени в 
180 обекта. Продава се във 
фризьорски салони, апте-
ки и козметични магазини. 
Имали сме случаи, в които 
сме карали на място при 
клиента продуктите си, ако 
той не може да ги намери, 
обясни Бояджиев. Твърди, 

че няма спад на продажбите 
и в този смисъл кризата не 
се усеща. 

“Фирмата обаче се разви-
ва, имаме само един цех, ка-
то не сме достигнали макси-
малната му натовареност”, 
признава мениджърът по 
продажбите. Не скрива и 
друга истина - че фирмата 
участва за първи път в из-
ложение. “Организаторите 
дълго ни убеждаваха, че 
участието ни в изложение 
ще е от полза за нас, но ние 

Произвеж
даме 
предимно 

за износ  за 
Германия, САЩ, 
Холандия, 
Швеция, 
Швейцария

нина испирска,
“кондов екопродукция”

Две години 
сме проучва

ли дали има смисъл 
да се произвеждат 
биоразградими опа
ковки у нас, откъде 
може да се купи 
суровина
Стилиян Първанов,
Green way

Килограм биосирене, продаван на едро на търговски-
те вериги, струва 13.50 лв.
▶

сме малка фирма и ни беше 
трудно да отделим средства, 
за да се представим с щанд. 
Сега виждам, че участието 
в изложението ще ни бъде 
от полза - продуктите ще 
станат по-популярни, ще 
създадем бизнес контакти”, 
каза Дяко Бояджиев.   

Засега пазарът на био-
храни у нас е малък, но той 
има голям потенциал за 
развитие, категорични са 
експертите. 

Красимира Янева
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Renault Twingo

Двигател редови 4-цилиндров
Работен обем 1149 куб. см
Мощност 75 к.с./55 кВ
Въртящ момент 107 Нм при 4250 об./мин
Трансмисия петстепенна механична
Тегло 950 кг
Ускорение 0-100 км/ч 12 сек
Максимална скорост 169 км/ч
Среден разход 5.1 л/100 км
Емисии CO2 на км 119 г
Цена на тестовия автомобил 17 590 лв.

Правителството трябва да 
забрани големите автомоби-
ли. Освен че са непрактич-
ни, харчат много и са скъпи 
за поддръжка, те влияят 
зле на хората. Наистина! 
Всеки ден засичаме поне 
по един арогантен поглед 
от шофьор на тъмен седан 
от премиум сегмента, който 
е убеден, че заедно с талона 
на новия си автомобил е 
получил доживотната при-
вилегия да избира кога се 
движи на път с предимство. 
Автомобилите са начин на 
живот, те осигуряват статут 
и различна гледна точка 
към случващото се. И ако 
искате да заместите изтър-
каните “розови очила” с 
автомобилен аналог, е ред-
но да се спрете по-скоро на 
нещо малко, симпатично, 
непретенциозно и палаво.

Renault Twingo опреде-
лено ми липсваше и се 
радвам, че се завърна на 
българския пазар, макар 
и три години след дебюта 
на второто поколение в Ев-
ропа. Френският симпатя-
га няма претенции, той не 
предизвиква никого, иска 
всички да го харесват, и 
прикрива голяма усмивка 
под визията на съсредо-
точен инсект. Натоварен 
с хитри идеи, градският 
завоевател иска да направи 
делничния ти ден по-лесен 
и приятен, вместо да те кара 
да се чудиш кога ще дойде 
уикендът, за да можеш да 
покараш на спокойствие. 

На сигурно
Twingo не е това, което бе-
ше, но е напълно адекватен 
на сегашната пазарна си-
туация. На него му липсва 
голяма част от смелостта на 
оригиналния модел, но по-
читта към последния е ясно 
различима. Освен външните 
дръжки на вратите новото 
Renault Twingo е наследило 
и големия набор от възмож-
ности за индивидуализация.

Всеки, който седне в 
Renault Twingo, усеща, че 
нещо не е наред. Управле-

Убиец на комплекси
Renault 
Twingo 
е палаво 
и не се 
срамува 
от това

Артистично
Renault предлага индивидуални задни 
седалки, с които да организирате товарното 
пространство.

нието и маневрите се случ-
ват от само себе си, без 
тежест в ръцете и краката, 
като чрез fly-by-wire тех-
нология. В комбинация със 
суперкомпактните разме-
ри на купето и поредната 
лудница, наречена “синя 
зона”, можете да сте си-
гурни, че спокойствието 
ви е гарантирано. Задъл-
жително поръчайте Twingo 
с регулиране на предните 
седалки по височина, за-
щото в противен случай и 
при подходящите природни 
дадености рискувате да не 
се чувствате добре вътре.

За Renault Twingo не тряб-
ва да се мисли като за базов 
автомобил. Той се предлага 
с възможност за връзка на 
външни устройства през 
USB и AUX портове, има 
електронен климатик, MP3 
плейър, електрически огле-
дала и др. при базова цена 
от 16 990 лв. Французите 
не са забравили артистич-
ния си маниер и са пред-
видили ниша пред волана 
(инструменталният панел е 
по средата), в която може да 
се сложи гумена приставка, 
наподобяваща бодлите на 
таралеж. Гъвкавата материя 
е предвидена за приютяване 
на дребни вещи, но нейната 
практичност е спорна, а 
мястото зад волана опреде-
лено не е едно от най-лесно 
достъпните, особено докато 
шофирате.

По спешност
В случай на нужда Renault 
Twingo може да приеме не-
присъщи за него роли. Въ-
преки микроскопичните си 
размери с него можете да 
отидете на море, като до-
ри няма да се тревожите за 
ограничението на скорост-
та. Стандартният 1.2-литров 
бензинов двигател със 75 
к.с. и без това не се чувства 
комфортно при скорости над 
130 км/ч. Малко ексцентрич-
но, но напълно възможно е 
използването на задната част 
на колата като мобилен офис. 
При достатъчно желание мо-
жете да включите в гнездото 
на запалката устройство за 
мобилен интернет и да пре-
върнете задния сектор в нещо 
като миникабинет, където да 
прочетете важните си мей-
ли или просто да напишете 
някоя глупост във фейсбук. 
Багажникът е достатъчен за 
поне четири кутии с нови 
обувки или скейтборд и каса 
бира в зависимост от гледна-
та точка.

Това е Renault Twingo - 
много компромиси и нито 
един комплекс.

Драгомир Попов

Функционалност
Разположението на уредите е оригинално разделено 
на две части - оборотомер пред волана и километраж 
в средата на таблото.



  20    
pari.bg  Петък 19 ноември 2010

weekend
1 Пишете. Не пра-

вете планове как 
ще пишете, а 

просто пишете.

2Четете, четете, четете.  
Ключът към добрите 
идеи и стил е в 

четенето на други автори. 
Направете си читателски 
дневник.

3Наблюдавайте. Няма 
нещо около вас, което 
не си заслужава да 

бъде описано интересно.

4Носете си тефтер. 
Тефтерите са инкуба-
тори на идеи, запис-

вайте си всичко, което ви 
впечатли - образи, дочут 
разговор, бягащи идеи.

5Пишете всеки ден. 
Дори и да имате 
само 10 минути. Раз-

берете по кое време на 
деня сте най-креативни. 
Може да е веднага след 
ставане или късно вечер.

10 съвета за креативно писане 

Много хора смятат, че да 
си писател е привилегия на 
малцина избрани с вроден 
талант и копнеж за писане. 
Аз не съм от хората, които 
казват „от дете си знаех, че 
искам да стана писател”, 
споделя писателят Иво 
Сиромахов. Започнах да 
пиша на 27-годишна въз-
раст, допълва той. Преди 
това не съм имал подобни 
намерения. Просто така 
се случи, признава един от 
сценаристите на „Шоуто на 
Слави”.

Има няколко версии на 
образа на писателя - той 
може да е отхвърлен от об-
ществото отшелник, който 
намира утеха в писането, 
човек с голям житейски 
опит или тежка травма за 
разказване. Анри де Мон-
терлан казва, че щастието 
пише в „бяло” и много хо-
ра смятат, че повтарящото 
се ежедневие не може да 
бъде основа за качествена 
проза или поезия. В дейст-
вителност именно в това 
се крие талантът: да опи-
шеш обикновените неща 
по необикновен начин, да 
откриеш необикновеното в 
обикновеното.

Писането е занаят
„Истината е, че писането 

е занаят като всеки друг 
и е кански труд”, споде-
ля Любен Дилов-син. По 
думите му може да има 
велик поет на 19 години, 
но велик прозаик на 19 
не е виждал. „Езикът се 
учи цял живот, той е като 
мускул. Знам го от баща 
ми - той работеше по 6-7 
часа на ден, постоянно 
пишеше”, казва още Ди-
лов-син. На всички е ясно, 
че за да станеш добър 
музикант или художник, 
се искат години уроци и 
практика, но малцина смя-
тат, че за да пишеш добре, 
трябва да се упражняваш. 
Всички писатели, дори и 
най-талантливите, поня-
кога пишат неефективно 
и недодялано. Талантът 
е сила, която проблясва 
на моменти - всеки има 
както вълшебни, така и 
посредствени мигове.

Отложете  
съвършенството
Най-успешните автори 
имат висока поносимост 
към сурови, объркани чер-
нови и дори към редица 
несъвършени текстове. 
Търпението за постоянна 
преработка е толкова важ-
но, колкото и талантът. 
Братя Стругацки на всеки 

десет страници съкраща-
ват по пет, а Джойс Оутс 
пише на ръка и за роман 
от 250 страници често из-
писва над 1000. Дайте си 
право да пишете несигур-
но, грубо, дори банално. 
Писането на първа черно-
ва е като да дочуеш шепот 
в съседна стая, чак когато 
видиш изписаното на лис-
та, можеш да съзреш оно-
ва, което има значение. Не 
бъдете сурови към себе си 
и не очаквайте да напи-
шете нещо „гениално” от 
първия път. Всеки творец 
има нужда от време, за да 
намери гласа си и стила, 
който го прави различен. 
За да редактираш добре, 
трябва да оставиш напи-
саното да отлежи, обяс-
нява Любен Дилов-син. И 
добавя: „Трябва да поглед-
нете текста си с възможно 
най-безпристрастни очи. 
Хемингуей например е 
пишел прав и е редакти-
рал легнал". Според Ди-
лов-син е много важна и 
ролята на професионал-
ния редактор, който не се 
старае да направи текста 
продаваем, а да изясни 
стила и тезата, за да може 
книгата да стане по-добра 
в плана, в който я мисли 
авторът.

Креативното писане  
е кански труд

Как се става 
писател

Ако имаш желание да пишеш, можеш да се научиш           независимо от таланта
Блиц Майкъл Коен, преподавател по креативно писане в Американския университет

Писането е много, 
много тежка работа

Господин Коен, какви са 
основните принципи на 
творческото писане?

- Много труден въпрос. Ми-
сля, че „Поетика” на Аристо-
тел все още стои в основата 
на принципите за креативно 
писане. Аристотел твърди, че 
човекът е своето желание и 
че героите трябва да са несъ-
вършени. Желанието на героя 
е двигателят на историята. 
Възпрепятствате желанието, 
създавате конфликт и сте на 
прав път. Както казва Кърт 
Вонегът, героите трябва да 
желаят нещо, дори то да е 
просто чаша вода.

▶

Ражда ли се човек с 
писането, или може да се 
научи?

- Мисля, че разказването на 
истории е основна човешка 
дейност. Всички сме го пра-
вили като деца. Всички сме 
бутали играчки по пода в кух-
нята и сме разигравали драми 
- войни и любовни истории. 
Като баща мога да кажа, че 
всички деца се раждат с този 
дар. Писателят обаче трябва 
да може да открие това място 
отново и отново и да го обгър-
не на страницата в език, който 
е едновременно пробуждащ 
и невидим (тоест ние не тол-
кова осъзнаваме умението на 
автора, колкото сме изгубени 
в паяжината на неговия сън). 

▶ Ако имаш желание да пишеш, 
можеш да се научиш незави-
симо от таланта. Но трябва 
истински да го искаш, защото 
има безкрайно много за учене, 
а изгодите са малко и трудно 
уловими.

Трябва ли дисциплина, 
за да станеш писател?

- Не мога да се сетя за за-
наят, който да изисква пове-
че дисциплина. Писането е 
много, много тежка работа. 
Истината е, че на света не 
му пука дали пишеш или не. 
Зависи само от теб дали ще 
си седнеш на задника и ще 
го направиш. Когато рабо-
тата върви, имаш чувството, 
че летиш. Когато не върви 

▶

Визитка
Муха  
в главата

Майкъл Коен препода-
ва творческо писание в 
Американския универси-
тет вече няколко годи-
ни. Със свои студенти 
издава сборник с литера-
турни творби Fly In the 
Head (“Муха в главата“). 
Той самият пише разкази, 
работи и по роман. Автор 
е на две кратки пиеси и 
няколко сценария. Със 
съпругата си Росица рабо-
тят и по английския пре-
вод на български приказки.

▶

Пишете всеки ден
Може да ви се струва не-
възможно да съчетаете пи-
сането със стресовото си 
ежедневие, но винаги има 
начин. Замислете се в кои 
моменти можете да отделите 
дори 10-15 минути за писа-
не: сутрин преди ставане, в 
автобуса на път за работа, 
в обедната почивка, вечер, 

когато всички заспят. Вина-
ги има кога, въпросът е да 
се справите с оправданията, 
които намирате, за да не се 
изправите пред белия лист: 
не звъни ли телефонът, тряб-
ваше да си проверя мейла, 
дали да не почета малко 
първо, и без това никога 
няма да стана писател, какво 
ли се залъгвам... Истината е, 

че писането изисква желязна 
дисциплина. Ако искаш да 
си добър, трябва да си го-
тов да бачкаш много повече 
от общоприетото, споделя 
писателят Иво Сиромахов. 
И допълва: „Липсата на 
вдъхновение е оправдание 
за мързеливите хора. Ако 
самият процес на работа не 
те вдъхновява, е излишно 

 Търпението за постоянна преработка е толкова важно, колкото и талантът СниМКА sHutterstock▶



weekend   21    
Петък 19 ноември 2010  pari.bg

Ако имаш желание да пишеш, можеш да се научиш           независимо от таланта
Блиц Майкъл Коен, преподавател по креативно писане в Американския университет

(което се случва много по-
често), писането на проза 
е като дъвчене на камъни. 
Трябва много дисциплина, 
за да дъвчеш камъни, а също 
и много вяра - вяра, че тези 
камъни ще се превърнат в 
пясък и евентуално този пя-
сък ще се превърне в цветно 
стъкло.

Кои са най-добрите 
начини за генериране на 
идеи?

- Някои писатели намират 
най-добрите си идеи на върха 
на химикалката, т.е. в дина-
мичния процес на писане. 
Понякога всичко, което се 
иска, е да вземете хубав цитат 
от любим писател и да го из-

▶

ползвате за начало на разказ. 
Въобще четенето на автори, 
които харесвате, помага за 
откриването на идеи. Гледай-
те хората и се опитвайте да 
си представите какво става 
в главите им, какво има в 
хладилниците им, какви са 
тайните им.

Трябва ли да чакаш 
вдъхновението, или мо-
же да пишеш независимо 
от настроението?

- Има един изтъркан афори-
зъм: „Изкуството е 1% вдъх-
новение и 99% постоянство”. 
Изтъркан, но за жалост много 
верен. Ако чакате вдъхнове-
нието, има да си чакате. Муза-
та е капризна. Но, разбира се, 

▶

когато все пак дойде, хванете 
я здраво и не я пускайте.

Как да преодолеем 
страха от бялата стра-
ница?

- Като осъзнаете, че писане-
то е процес и дори великите 
писатели могат да пишат ло-
шо, за да стигнат до добрите 
неща. Ако седнете и очаквате 
всичко, което напишете, да е 
гениално, ще бъдете парали-
зирани. Вместо това си спом-
нете какво казва Хемингуей: 
„Първите чернови са боклук”. 
Най-добрият начин да пре-
одолеете страха от празната 
страница е да я напълните 
- дори с боклук.

Теодора Мусева

▶

Любен Дилов-син,
главен редактор на L’Europeo 
Bulgaria 

Иво Сиромахов,
писател и сценарист  
на „Шоуто на Слави”

да чакаш съседката ти с го-
лемите цици да ти намигне, 
за да те „вдъхнови”. Всеки 
цигулар знае, че ако не свири 
по 5-6 часа на ден, нищо ня-
ма да излезе от него. Същото 
е и с писането.”

Писател къща 
не храни
Не познавам много хо-

ра, които се препита-
ват с писане на книги в 
България, казва Любен 
Дилов-син. Повечето от 
тях пишат за много други 
места: вестници, телеви-
зии, copywrite, допълва 
той. Според него пазарът 
в България не позволява 
обособяване на писането 
като професия. Според 

Иво Сиромахов трябва да 
имаш късмета да попад-
неш в среда, която да ти 
помогне да развиеш та-
ланта си. Около теб трябва 
да има далновидни хора, 
които да видят уменията 
ти и да ти помогнат да ги 
развиеш, твърди Сиро-
махов.

Не мислете  
за другите
През 1985 Т.М. Амибъл 
провежда експеримент с 
група от седемдесет и два-
ма студенти. Задачата на 
всички студенти била да 
напишат стихотворение. 
Амибъл разделил групата 
на две. На първите казал, 
че трябва да напишат сти-
хотворение, което да впе-
чатли преподавателите с 
изключителния си талант. 
На вторите казал да работят 
с идеята, че за да напишеш 
нещо добро, се изискват 
много усилия. Стихотво-
ренията били обсъдени от 
независими оценители и се 
установило, че качеството 
при първата група е много 
по-ниско. Оказало се, че 
зависимостта от външни 
фактори само е навредила 
на работата им.

Пишете за себе си, не за 
другите. Удоволствието да 
намериш точната дума, да 
усетиш мига, в който се 
ражда някоя идея, да видиш 
как героят се разкрива пред 
очите ти, е много по-важно 
от чуждото одобрение. Как-
то казва Фланъри О’Конър, 
„пиша, за да видя какво 
ще кажа”. Според Любен 
Дилов-син писането е по-
лезно и e като автотерапия: 
„Препоръчвам го много на 
всякакви хора - депресира-
ни, превъзбудени, нещата 
придобиват съвсем друг 
вид на хартия, нито са тол-
кова сложни, нито толкова 
страшни.”

 Теодора Мусева

Снимка Венета тилеВа

 Търпението за постоянна преработка е толкова важно, колкото и талантът Снимка shuttErstock▶

6Пишете асоциатив-
но. Намислете си 
една дума и прос-

то оставете думите да 
текат, без да мислите 
над това, което пишете. 
После си подчертайте 
интересните изречения 
и идеи.

7 Напишете истори-
ята си така, както 
трябва да бъде. 

Както казва Вонегът: 
„Ако отворите прозо-
реца и правите любов с 
целия свят, разказът ви 
ще хване пневмония”.

8Разпитвайте хората 
и събирайте исто-
рии и образи. Бъде-

те отворени към всичко.

9Записвайте съни-
щата си. В под-
съзнанието ви има 

купища необикновени 
истории.

01 Оставете 
текстът 
да отле-

жи максимално дълго и 
го погледнете безпри-
страстно. Ако трябва, го 
пренапишете, може да се 
получи по-добре.

Истината е, 
че писането е 

занаят като всеки 
друг и е кански 
труд. Може да има 
велик поет на 19 
години, но велик 
прозаик на 19 не 
съм видял. Езикът 
се учи цял живот, 
той е като мускул. 
Знам го от баща 
ми - той работеше 
по 6-7 часа на ден, 
постоянно пишеше

Липсата на 
вдъхновение 

е оправдание 
за мързеливите 
хора. Ако самият 
процес на работа 
не те вдъхновява, е 
излишно да чакаш 
съседката ти с 
големите цици да 
ти намигне, за да те 
„вдъхнови”. Всеки 
цигулар знае, че 
ако не свири по 5-6 
часа на ден, нищо 
няма да излезе от 
него. Същото е и с 
писането
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Модна 
палитра

Не сте ли се запитвали 
как всеки сезон определе-
ни цветове преобладават 
на подиумите и откъде 
всички дизайнери полу-
чават кои нюанси да избе-
рат? Защо в един момент 
всички магазини са залети 
с жълти палта, чанти и 
обувки и дали тайно не 
ги пребоядисват в червено 
следващия сезон? Каквато 
и да е тайната, ние тряб-
ва да сме информирани 
още преди сезонът да е 
настъпил.

Pantone Color 
Institute
Оказва се, че има глобал-
на корпорация на цветове-
те - Pantone Color Institute, 
отговорна за проучване 
на актуалните цветови 
тенденции. Това е корпо-
рацията, която преди 47 
години създава цифровите 
обозначения на цветове-
те. Всяка година Pantone 
обявява цвят на годината 
- за 2010-а това е тюркоаз. 
Няма начин да не сте го 
забелязали по витрините 
в много разновидности 
- аквамарин, тъмнотюр-
коазено, синьо-зелено. 
Интересното е, че тази 
тенденция си има ясно 
обяснение, и то не дру-
гаде, а в киното. Сигурно 
се досещате за филма, 
в който синьо-зеленото 
преобладаваше - „Ава-
тар”. Колекциите на Жан-
Пол Готие и Валентино 
включват цветове и мо-
тиви от него още преди 
премиерата. Малко филми 
са имали такова живо и 
мигновено влияние върху 
модния свят.

Как се формират 
тенденциите
Повечето хора не осъзна-
ват, че изборът на цвето-
вите тенденции е сложен 
процес. Всяка година не-
зависими специалисти от 
най-различни компании се 
срещат в института Pantone, 
за да анализират психо-
логическите, културните, 
социално-икономическите 
и модните влияния и да раз-
берат как те ще променят 
отношението на клиентите 
към цветовете. Всеки екс-
перт представя прогноза 
за цветовете, които смята, 
че ще се харесат на потре-
бителите през следващата 
година, и обяснява защо 
препоръчва точно тях. За-
бавата започва, когато тази 
група от креативни и поня-
кога доста своенравни про-
фесионалисти дискутират 
избора на цветовете, докато 
не стигнат до консенсус кои 

цветове ще съставят край-
ната палитра и ще бъдат 
представени пред хиляди 
модни и интериорни ди-
зайнери и производители. 
Освен това всяка година 
Pantone анкетира всички 
дизайнери по време на New 
York Fashion Week, за да 
установи кои цветове са 
най-актуални.
 

Преоткриване 
на миналото
Клиентите напоследък се 
обръщат с носталгия към 
миналото, но едновремен-
но с това искат да гледат 
и напред, когато избират 
цветове, казва Леатрис 
Айземан, изпълнителен 
директор на Pantone и уп-
равител на Eiseman Center 
for Color Information and 
Training. По думите му, въ-
преки че новите техноло-
гии преоткриват бъдещето 
непрестанно, забелязваме 
смътна тъга по миналото. 

Интересът за преоткри-
ване на старото идва от 
настоящата икономика, 
смята Айземан. Миналото 
не се отрича, а се преот-
крива по нов начин. Днес 
най-важно е да мислим за 
практичността, обяснява 
изпълнителният директор 
на Pantone. 

Хората се питат: леле, 
вече имам шест чифта 
черни обувки, за какво ми 
е още един? Производи-
телите ще им дадат нещо 
ново и затова цветовете 
играят такава важна ро-
ля. Например клиентът е 
привлечен от лилава кола, 
но когато дойде в автоса-
лона, решава да си купи 
черната версия. 

Но все пак лилавата ко-
ла ви трябва, за да му 
привлечете вниманието, 
обяснява триковете, които 
се прилагат за привли-
чане на клиенти Леатрис 
Айземан.

Теодора Мусева

Синьо кюрасо и 
сребрист облак ще са 
актуалните цветове  
през пролетта на 2011 г.

Тренд
Кои цветове избра институтът Pantone 

Глобалният цветови институт Pantone обяви, че про-
летните тенденции в цветовете са вдъхновени от 
екзотични дестинации като Индия, Африка, Перу и Тур-
ция. Дизайнерите задоволяват нуждата на потребите-
лите да избягат от всекидневните проблеми и ги пре-
насят в далечни страни, казва Леатрис Айземан, изпъл-
нителен директор на Pantone. Цветовете тази пролет 
представляват интересно съединение на неочаквани 
топли и студени тонове, обяснява Айземан. Чрез комби-
нация на противоположни нюанси от цветното коле-
ло дизайнерите създадоха удивителна интензивност 
на палитрата. Тези уникални цветови комбинации ви 
дават възможност да комбинирате есенни дрехи с нови 
любими цветове, които ще огреят пролетния ви гарде-
роб, категоричен е Леатрис Айземан.

▶
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Ненет Лепор Шарлът Ронсън Джеймс Ковиело Катрин Маландрино

 Долче и Габана▶

 Жан-Пол Готие▶

 Моник Люлие▶

 Дона Каран▶  Живанши▶
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Военно зелено
Ако има тенденция, която 
е най-ясно изразена през 
есен/зима 10/11, това е 
милитъри трендът. А ка-
къв по-подходящ цвят за 
него от маслиненозеле-
ното? 

Видяхме го при Бърбери 
и Марк Джейкъбс. Дъл-
гият и елегантен дамски 
шинел е едно от най-яс-
ните модни послания, ко-
ито можете да изпратите 
тази зима. Тъмнозеленото 
може да бъде съчетано и 
с изумруденозелено или 
каки.

Бежово
Ясно изразен е и класиче-
ският неутрален camel - 
видяхме го в почти всич-
ки колекции: Валентино, 
Диор, Ланвин. Можете 
да го комбинирате с по-
светли, телесни нюанси, 
каквито показаха Клои 
и Стела Макартни. А ако 
искате със сигурност да 
ви забележат, следвайте 
белия минимализъм на 
Келвин Клайн и снежно-
то изящество на Гучи и 
Анна Сюи.

Тъмносиньо
Този цвят е друго есенно 
продължение на мили-
търи тенденцията. При 
Бърбери съчетанието на 
мъжествена женственост 
е изразено чрез комби-
нация от сини блейзъри 
със златни копчета и сек-
си ботуши над коляното. 
Цветът е много подходящ 
и за класическо изчисте-
но палто. 

Акцентът в колекцията 
на Версаче е поставен 
върху класическо синьото 
- почти турско. Живанши 
пък използва синьото във 
футуристична винтидж 
визия със загадъчен че-
рен воал и авангарден 
грим.

Тъмнолилаво
Смокиненолилавото ог-
ря есенните подиуми с 

тъмен блясък и съчета-
нието му със сиво и ябъл-
ковозелено беше акцент 
в колекциите на Филип 
Лим, Бърбери и Оскар 
де ла Рента. Лилавото е 
един от най-универсални-
те цветове и отива почти 
на всички, защото скрива 
несъвършенствата и изра-
зява тена.

Блестящи нюанси
Когато дизайнерите ни 
припомнят колко обичаме 
металическите нюанси, 
можем само да им се рад-
ваме. 

Миниполи, рокли до зе-
мята, блейзъри и панта-
лони в сребристо, златно 
и медено бяха застъпени 
в колекциите на Марк 
Джейкъбс, Александър 
Уанг и Москино. Винаги 
е радост да видиш как, 
комбинирани и носени с 
вкус, блестящите материи 
може да изразяват стилен 
шик.

Червено
Ако една жена иска да 
я забележат, тя се обли-
ча в червено. Този се-
зон червеното е по-ярко 
от всякога - алено и до-
матено. В почти всяка 
колекция присъстваше 
червеното палто, а Дол-
че и Габана представиха 
по-опитомена версия на 
червеното под формата на 
удобни плетени материи. 
И разбира се, не бива 
да забравяме царствено-
то присъствие на цвета 
в последната колекция 
на покойния Александър 
МакКуин.

Сиво
Тази година Клое, Стела 
Макартни и Марк Джей-
къбс замениха черното с 
нюанси на сивото - гра-
фитено, сребристо, ме-
талик и бледосиво. Няма 
по-подходящ сезон за си-
вото от есента и съчетано 
с който и да е цвят, то 
изглежда страхотно.

Тенденции есен/зима 10/11
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Ерин Федърстън Кармен Марк Валво Йоана Бараши Карлос Кампос Моник Люлие Памела Процел Скот

 Лоши новини за всички брюнетки, чернокоси и червенокоси модели, които искаха 
да участват в тазгодишното шоу на Армани на тема „Игра с кехлибара”. Итали-
анският дизайнер реши да работи само с руси модели този път. Той им придаде 
класически и женствен вид, с лек бизнес привкус.

▶
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Време е за “Новото Божоле” - най-веселото, дръзко, свежо и лудо 
младо вино с милиони фенове по света

Le Beaujolais Nouveau est arrivé*

Всяка година в един точно 
определен четвъртък - тре-
тия на ноември, Франция 
празнува. Но не някакъв 
национален празник, макар 
че цялата страна се вълну-
ва. Не е и футболна победа, 
макар че коментарите са 
също така емоционални. 
Празникът е на младото 
вино, добило световна по-
пулярност - “Божоле”.

Когато стрелките на ча-
совника ударят полунощ и 
отмерят първите секунди на 
новия ден, тогава се отва-
рят и бутилките с “Божоле 
нуво” - всяка година ре-
колтата е различна, както и 
качествата на виното, така 
че тръпката е уникална. 

мания
Le Beaujolais Nouveau est 
arrive  - “Новото Божоле” 
пристигна”, няма витрина 
на ресторант, хотел, супер-
маркет или квартален ма-
газин във Франция, който 
да не е поставил табелата с 
този надпис в четвъртък. 

Началото на традицията 
е поставена през 1970 г. 
Френският ентусиазъм е та-
ка заразителен, а божолето 
така неустоимо, че денят 
вече се отбелязва в цял свят 
- през 80-те години виното 
превзема Европа и Северна 
Америка, а през 90-те не 
му устоява и Азия. У нас 
Денят на “Новото Божоле” 
също се празнува от някол-
ко години.

Тайната
Кое кара милиони хора по 
света така да “луднат” по 
божолето ли? Божолето е 

Снимки shutterstock

Съвети

1 Пийте “Божоле нуво” леко охладено - 14-16 градуса. Това 
подчертава естествените плодови аромати, а вино-

то става още по-освежаващо. По-плътните божолета 
обаче се пият на стайна температура.

2 Четете етикета на бутилката за вкъщи. Ето какво 
би трябвало да ви каже тя:  

 Beaujolais Nouveau AOC - масово вино за незабавна 
консумация;

 Beaujolais-Villages AOC - по-висок клас и с малко по-
голяма трайност, но при всички положения бутилката 
трябва да е унищожена до пролетта;

Cru Beaujolais - най-висока категория божоле; по-плът-
но, по-тъмно, може да се консумира до 2 години след 
бутилирането. 
 

3 най-подходящи с  “Божоле нуво” са леките ястия и 
сирена като бри, камембер, рокфор, а по-плътните 

божолета си подхождат и с по-тежки месни ястия.

▶

▶

▶

виното е едно от любимите 
занимания на специалисти-
те. А на всички останали 
любимото занимание в края 
на ноември е да го консуми-
рат в огромни количества. 
В което има логика - пътят 
на виното от лозята до бу-
тилката е само двайсетина 
дни. Божолето няма време 
да стане сериозно вино, то 
е лишено от характерните 

началото на традицията е поставено през 1970 г.▶

различно. То е весело и 
дръзко вино, свежо, някак 
буйно и младежко по дух - 
нали все пак е младо. Всяка 
година ароматът и вкусът 
му е различен - винаги пло-
дов, но преди да се отворят 
бутилките, никой не знае 
какъв точно - на банани и 
малини или може би на по-
тежки зрели плодове. 

Да отгатнат ароматите на 

за червените вина танини 
и се характеризира с лекота 
и плодовост, което го прави 
подходящо за поглъщане в 
щедри количества. 

Царят на божолето
Уникалността на божоле-
то се дължи на процесите 
на ускорена ферментация, 
както и на особеностите 
на сорта, от който се прави 
- гаме или гаме ноар - черно 
грозде с бял сок. То вирее в 
региона Божоле на река Со-
на, северно от Лион. Това 
са единствените лозя заед-
но с тези в Шампан, където 
събирането на реколтата на 
ръка е задължително.

Успехът на “Божоле нуво” 
по света обаче въпреки дос-
тойнствата на самото вино 
до голяма степен е резултат 
от брилянтен маркетинг 
и усилията на един човек 
- Жорж Дюбьоф, извес-
тен като Царя на божолето. 
Избата “Жорж Дюбьоф” е 
най-големият производител 
на “Божоле” и неуморно 
популяризира и рекламира 
младото вино по света. 

на българска почва
В България “Божоле ну-
во” бе отпразнувано снощи 
с дегустации на няколко 
места. Традиционно вече 
Френско-българската тър-
говска камара организира 
дегустация на новата ре-
колта, която тази година 
се състоя в Национална-
та художествена галерия. 
За втора поредна година 
и специализираната вери-
га CASAVINO посрещна 
с широко отворени врати 

и вход свободен на чаша 
“Божоле нуво” всички же-
лаещи в магазините си в 
София и страната. Произ-
веденията на Царя на божо-
лето - Дюбьоф, пък се раз-
ливаше щедро във винарна 
“Ла Бодега” на столичната 
улица “Георг Вашингтон”. 

Ако вече малко ви е яд, че 
сте изтървали събитието, не 
се притеснявайте. От днес 
“Божоле нуво” би трябвало 
да намерите в почти всеки 
супермаркет и уважаващ 
себе си ресторант.  

* новото Божоле пристигна

 Сортът, от който 
се прави “божоле” е 
гаме или гаме ноар 
- черно грозде с бял 
сок. вирее в региона 
божоле на река Сона, 
северно от Лион. Това 
са единствените лозя 
заедно с тези в Шампан, 
където събирането на 
реколтата на ръка е 
задължително

▶
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